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ÚVODNÍK

Vážení čtenáři,

vítám vás u pátého letošního čísla našeho zpravodaje.
Léto bylo bohaté na události, proto je řada rubrik naplněna
doslova k prasknutí. Nejvýznamnější akci léta –
Šlapanickým slavnostem – jsou věnovány hned
dvě strany fotografií dokumentujících jejich průběh.
Na řadu vašich otázek se pokusíme odpovědět v příspěvku
Svoz komunálního odpadu 2022 – nejčastější dotazy.
Z dalších článků bych vás ráda upozornila na rozhovor
s Alešem Kartusem, šlapanickým trenérem dvojnásobné
vítězky Roland Garros Barbory Krejčíkové, či na rubriku
Volný čas. Ta je v tomto období tradičně zaplněna
zprávami z letních dětských táborů.
Závěrem budu ráda, když vaši pozornost upoutají i dva
historické příspěvky. Jeden pojednává o stém výročí
Sportovního klubu Šlapanice a druhý s názvem
Za Stanislavem Liškutínem jde po stopách
známého bedřichovického rodáka.

Přeji vám dobré čtení!

Mgr. Anna Mrázová
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V druhé polovině července se sešla po-
rota soutěže o návrh nového centra
Šlapanic – Cukrovaru. Jejím úkolem
bylo z přihlášených zájemců vybrat
další tři soutěžící ateliéry. K již vy-
braným ateliérům: Pavel Hnilička Archi-
tects+Planners, re:architekti a ov archi-
tekti přibyli další velmi zajímaví tvůrci:
spojení švédského a brněnského ateli-
éru Kjellander Sjöberg Arkitektkontor +
KOGAA, studioLIBRE a Žalský architekti.

Ve Šlapanicích tak budou o návrh
soutěžitmimořádně kvalitní architekti
- urbanisté. Porota má nyní za sebou
výběr soutěžících a dalším krokem
bude první kolo soutěže, kde se budou
hodnotit už předložené návrhy. Kromě
celkového návrhu využití 6 hektarové-
ho území, což pro vaši představu je vý-
měra přibližně 10 fotbalových hřišť
v mezinárodním standardu. Úkolem
soutěžících je navrhnout:
1. rekonstrukci sýpky na spole-

čenské centrum, kde bude:
� multifunkční prostor pro

přednášky, výstavy, konference,
menší koncerty, divadelní před-
stavení a společenské akce;

� restaurace s mini-pivovarem, za-
hrádkou a dětským koutkem;

� pronajímatelné jednotky sloužící
jako klubovny (např. Skaut), pro

dětské kroužky i seniory včetně
dílny, kancelářské prostory (např.
částečně coworking), ateliéry
umělců, apod. a společné zázemí
těchto jednotek;

2. centrum pro seniory, které bude
mít flexibilní prostorové řešení
umožňující různé formy péče
nebo i případnou změnu využití
např. na dostupné bydlení;

3. praxe lékařů specialistů a well-
ness s vazbou na centrum pro se-
niory.

Urbanistický návrh bude řešit:
� další vhodné způsoby využití úze-

mí;
� kvalitní veřejný prostor s výraz-

ným podílem krajinářského ře-
šení rozvinutím nábřeží Říčky;

� vhodný typ stavební struktury,
tedy zda by se mělo jednat spíše o
navázání na tradiční šlapanickou
zástavbu blokovou nebo spíše so-
litérní či jiný způsob;

� scénář rozvoje celé lokality v krát-
kodobém, střednědobém a
dlouhodobémhorizontu tzn. jaký-
mi fázemi bude území procházet
a jak budou navrženy rezervy pro
budoucnost;

� parkování nejen pro navrhovanou
zástavbu a její funkce, ale i pro
pokrytí potřeb v jejím okolí.

Stručně o soutěžících:
� Pavel Hnilička – významný ur-

banista, studoval mj. na ETH Zü-
rich u profesora Eberleho, je auto-
rem Pražských stavebních předpi-
sů;

� re: architekti – směrujícím je zde
Michal Kuzemenský navazující na
školu prof. Šika, je mj. uznávaný
pedagog vedoucí jeden ze studen-
ty nejvyhledávanějších ateliérů na
Fakultě architektury ČVUT;

� ov architekti – poslední držitelé
prestižního ocenění Česká cena
za architekturu za sídlo firmy La-
svit v Novém Boru;

� Kjellander Sjöberg Arkitektkontor
+ KOGAA – spojenímladého dyna-
mického brněnského studia se
zkušenými švédskými architekty,
zejména v oblastech udržitelných
a krajinářských řešení;

� studioLIBRE – předností týmu je
účast významného urbánní-
ho ekonoma;

� Žalský architekti – vedoucí atelié-
ru je absolvent Školy architektury
Emila Přikryla na Akademii vý-
tvarných umění v Praze.
Ukázky realizovaných prací šesti

soutěžících ateliérů naleznete na:
www.slapanice.cz/cukrovar-soutez.

Ing. arch. Petr Buryška

Dne 12. září 2021 se více než tři
desítky zájemců vydaly pod taktovkou
Ing. arch. Lukáše Grasseho, zpracova-
tele nové urbanistické studie města,
a starostky města, Mgr. Michaely
Trněné, na urbanistickou procházku.
Cílem tříapůlhodinového šlapanické-
ho obšlapu bylo seznámit občany
s nosnými prvky připravované studie
a zapojit je do úvah nad dalším roz-
vojem našeho města. Nejdisku-
tovanějšími tématy byla přirozeně do-
prava, obchvat města, vzhled ulic
a zeleně uvnitř i v okolí města. Na
stránkách města (slapanice.cz) je již
zveřejněna první fáze studie.

Obšlap Šlapanic

Zdroj: Josef Kopecký

Porota vybrala druhou polovinu soutěžících o návrh
na novou podobu Cukrovaru
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Práce na zpevnění levého břehu Říčky v úseku mezi ulicí Riegrovou
a Černým splavem (Šlapanice-Bedřichovice), jež byly zahájeny začátkem čer-
vence, byly dokončeny a pěšina je opět plně průchozí.

Městská knihovna Šlapanice se v říjnu přestěhuje do nových prostor objektu
Domu v parku na ulici Riegrova. Ve stávajícím objektu se město Šlapanice roz-
hodlo zřídit další oddělení Mateřské školy Hvězdička. V současné době se zpra-
covává dokumentace pro stavební povolení „Rekonstrukce objektu Masarykovo
náměstí 1664/6“. Na začátku nového roku proběhne výběrové řízení na dodava-
tele stavebních prací. Předpokládané otevření dalšího oddělení MŠHvězdička je
plánováno na září roku 2022.

Adaptační strategie na klimatickou změnu
pro město Šlapanice

Městu Šlapanice se podařilo získat dotaci z Programu „Životní prostředí,
ekosystémy a změna klimatu“ podporovaného z Norských fondů 2014–
2021. Dotace bude využita na zpracování adaptační strategie, která sta-noví pří-
stup k problémům souvisejícím se změnou klimatu a určí vhodná adaptační či
mitigační opatření.

V současné chvíli je připravováno výběrové řízení na zhotovitele strategie,
následně předpokládáme další konzultace a spolupráci odborné skupiny se zho-
tovitelem. Termín ukončení projektu je plánován na 12/2022.

V první polovině září byla na
stavební úřad podána žádost
o stavební povolení. Nyní ve spoluprá-
ci s vedením MŠ Hvězdička připravu-
jeme upřesnění požadavků, které
mají být zapracovány do Dokumenta-
ce pro provádění stavby. Tyto připo-
mínky se týkají hlavně praktičnosti
při běžném provozu a zohledňují
stávající zkušenosti a potřeby mateř-
ských škol.

V září proběhlo odsouhlasení dispozičního řešení nové části hřbitova, v sou-
časné době probíhá zpracování dokumentace pro společné územní a stavební
řízení. Realizační dokumentace a navazující výběrové řízení proběhne o letních
prázdninách roku 2022, předpoklad začátku realizace je podzim roku 2022.

Rozšíření hřbitova

MŠ Hvězdička – rekonstrukce

Budova MŠ Husova

Sanace levého břehu Říčky

Zdroj: Jaroslav Leplt

Koláč pro hospic

Podpořte Charitu v péči o nevy-
léčitelně nemocné a zastavte se ve
středu 6. října od 9.00 do 16.30
hodin na stánku na Čechově ulici.
Odměňte se za štědrost a přijměte
od nás chutný koláč. Za vaše
dobrovolné příspěvky pořídíme
napříkladnové zvonkynapřivolání
pomoci nebo léky pro pacienty.

Pokud nestihnete přijít
osobně, můžete poslat dobrovol-
ný příspěvek na číslo účtu:
4200065931/ 6800 s variabilním
symbolem 1024. Děkujeme, že
s námi pomáháte!

Zdroj: Čtyřstěn, s.r.o.
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8. noc šatlavy a křest nové
šlapanické publikace

Stará šatlava se nachází pod bývalou
budovou obecní radnice ve Šlapanicích
– dnes restaurace Radnice. Nejstarší
část (sklepení) pochází přibližně z roku
1550. Prostory sklepení jsou každo-
ročně ve třetí květnovou neděli otevře-
ny, aby uvítaly další návštěvníky.

Letos však kvůli opatřením proti
pandemii covid-19 proběhla Noc
šatlavy později, než bývá zvykem, a to
až v červenci. Zato byla obohacena
o výstavu srovnávacích fotografií pod-
le starých šlapanických pohlednic
a snímků. Nové fotky byly pořízeny na
černobílý film fotoaparáty Canon-AL1
a Pentacon six tl, na nichž návštěvníci
mohli srovnat, jak se Šlapanice
změnily v průběhu několika deseti-
letí.

Důležitým bodem programu
8. noci šatlavy byl také křest nové kni-
hy Josefa Kopeckého, která je určena
milovníkům šlapanické historie:
Radnice aneb historie šlapanického
pohostinství. Publikace popisuje krč-
my, hospůdky, šenky a restaurace
v našem městě od nejstarších do-
chovaných zpráv až po současnost. Na
více než 60 stranách jsou také uvede-
ny informace o místních pivovarech,
lihopalnách i o Slačíkově sodovkárně.
V publikaci, která je už druhým rozší-
řeným vydáním, naleznete dobové
i současné fotografie, inzeráty a další
různé dokumenty týkající se
šlapanického pohostinství.

Autorem knížky je šlapanický kro-
nikář pan Josef Kopecký a vlastním
nákladem ji vydal Spolek Kavka, z. s.,
za finančního přispění Restaurace
Radnice. Zakoupit ji můžete v Úplně
jiné čajovně na Brněnské ulici nebo
v Restauraci Radnice.

Kavka, z. s.

Pohodové odpoledne pro
děti i dospělé

Dne 24. července 2021 se v měst-
ském parku na ulici Riegrova konalo
Pohodové odpoledne, jež se pohodově
protáhlo až do večera.

Spolek Hrbatý hrozen připravil
pro děti šestici atraktivních disciplín.
Skákalo se v pytlích, trefovalo se
balónkem či na kroužky. Sladká od-
měna neminula samozřejmě žádného
soutěžícího. Nechybělo ani divadlo
a opékání špekáčků. Závěrečná pře-
tahovaná byla pak jasně v režii dět-
ských siláků, na něž za vítězství čekal
zasloužený pytel bonbónů. Téměř dvě

stovky dětí zkrátka prožily se svými
rodiči a prarodiči krásné odpoledne.

Večerní, avšak neméně pohodová
a zasloužená zábava pak už byla urče-
na výhradně dospělým.

Slavnosti jídla a vína

Dne 31. července 2021 se v měst-
ském parku konaly Slavnosti jídla
a vína. K ochutnání bylamexická (Me-
xeso street food), indonéská či italská
(Spaghetti Parmigiano) kuchyně.
Samozřejmostí byly burgery či trhané
maso (LUKAfood a Bad boys burgers-
&grill). Nechyběla ani kvalitní káva
a originální zákusky (Judyth sweet
art) či sušené plody (Oříšek). O pitný
režim se staralo vinařství Kratochvíla.
Nejmenší si užili velkou skluzavku
(Atrakce Hořava). Výtěžek z dobro-
volného vstupného ve výši 3 673 ko-
run byl věnován MŠ Hvězdička.

Pojďme ještě pomáhat

Dne 8. srpna 2021 se v městském
parku konal benefiční koncert „Pojď-
me ještě pomáhat“. Na šlapanickém

Zdroj: Kavka, z. s.

Zdroj: Hrbatý hrozen

Zdroj: Kavka, z. s.

Zdroj: Luděk Migdau

Zdroj: Eva Čeganová
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festiválku, který pořádala společnost
Čegan, zahrály skupiny Kabinet, HD
Acoustic, APF a Nešvilský kroužek.
Výtěžek akce ve výši 32 000 Kč půjde
na opravu střechy klubovny spolku
Brontosaurus v Mikulčicích.

Šlapanické slavnosti

Od 13. do 15. srpna 2021 se ve
Šlapanicích konal již 89. ročník
Šlapanických slavností. I letos nabídl
pestrou paletu folklórní zábavy, se-
tkání s jubilanty, prohlídku areálu
bývalého cukrovaru, zábavné od-
poledne pro děti či krojovaný průvod.
K poslechu i tanci hrálamuzika – v pá-
tek skupina ROCK STRING, v sobotu
a v neděli pak DAMBOŘANKA. Za ná-
ročnou přípravu a bezchybný průběh
slavností děkuje město Šlapanice
všem organizátorům a stárkům!

Mulčovací zařízení
Správa nemovitostí města

Šlapanice měla v srpnu zapůjčeno
mulčovací zařízení za traktor, jež
slouží k údržbě cest a udržitelné ze-
leně. Zápůjčka prokázala účelnost vy-
naložených peněz na nákup mulčova-
cího zařízení, proto jej SNMŠ opravdu
zakoupí.

Poděkování Mgr. Ludvíku
Kunzovi

Dne 26. srpna 2021 si na Krajském
úřadu JMK převzali jak starostové
obcí s rozšířenou působností, tak
krizoví pracovníci těchto obcí podě-
kování hejtmana Jihomoravského
kraje Mgr. Jana Grolicha za osobní na-
sazení při zvládání krizového stavu
vyvolaného pandemií nemoci
covid-19. Právě na nich totiž spočívala
největší tíha distribuce informací,
ochranných prostředků či organizace
a koordinace pomoci. Oceněn byl
i krizový pracovník města Šlapanice
Mgr. Ludvík Kunz.

Sobotní cyklojízda

Dne 28. srpna 2021 se konala
1. šlapanická Cyklojízda. Asi padesát
účastníků se dle obtížnosti vydalo na
dvě trasy. Jedna vedla ze Šlapanic
k ponětovickému rybníku a měřila
1,9 km. Druhá pak ve vzdálenosti
5,2 km zavedla cyklisty do Sokolnic.
Od 16 hodin bylo pro děti v městském
parku připraveno několik dílniček
a prodejních stánků. Počasí bez deště,
jež naštěstí provázelo celé odpoledne,
vydrželo i na večerní promítání ame-
ricko-japonského rodinného filmu
Ježek Sonic.

Srpnové šlapanické
letní kino

Během čtyř srpnových večerů
zhlédly stovky diváků letní filmovou
nabídku Kinematografu bratří Čadí-
ků. Ta byla letos díky nákupu nových
filmů skutečně pestrá. Promítání let-
ního kina začalo romantickou kome-
dií Bábovky, pokračovalo filmem Štěs-
tí je krásná věc a životopisným drama-

tem Šarlatán. V sobotu pak děti potě-
šil americko-japonský rodinný film
Ježek Sonic. Výtěžek dobrovolného
vstupného bude věnován nadaci Kon-
to bariéry.

Den otevřených dveří
v novém pavilonu ZŠ

Dne 29. srpna 2021 se v areálu zá-
kladní školy uskutečnil den otevřených
dveří v novém pavilonu. Akce se setka-
la se značným zájmem veřejnosti. Více
než tři stovky občanů si se zasvěceným
komentářem prohlédly nejen nově vy-
budovaný pavilon F, ale i další prostory
školy. V pět hodin pak v kinosálu za-
čalo divadelní představení Don Quijote
de la Ancha, vynikající komedie v režii
pana Bolka Polívky.

11. ročník Obecního svátku
v Bedřichovicích

Dne 3. září 2021 proběhl další, v pořadí
11. ročník Obecního svátku v Bedři-
chovicích. V letošním roce byl spojen
také s dětským sportovním odpoled-
nem, při jehož organizaci odvedli hlavní
práci členové sboru dobrovolných hasi-
čů a TJ Sokol Bedřichovice, z. s.

Na děti čekala nafukovací
skluzavka, soutěže a odměny. V závě-
ru pro ně byly připraveny špekáčky na
opečení. Na pořad byl zařazen i sou-
těžní košt místních pálenek, jehož ví-
tězem se stal se svoumeruňkovicí pan
Richard Straka. Pan Straka je také
hlavním organizátorempřehlídky his-
torických motocyklů a vozidel.
Požární útok předvedlo družstvo žen
SDH Bedřichovice, pro velký ohlas
dokonce dvakrát. Závěr večera pak
patřil koncertu skupiny Madmen.

Zdroj: Ivana Hrušková

Zdroj: Pavel Hrančík

Zdroj: Jan Šlancar

Zdroj: Jiří Kopeček
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Obecní svátek je příležitostí pro
setkání bedřichovických i mimo-
bedřichovických občanů. A letos se
opravdu vydařil. Máme i tradiční
společnou fotografii, kterou tentokrát
pořídil pan Vojtěch Hlávka.

Děkujeme všem účastníkům, or-
ganizátorům a sponzorům a těšíme se
na vás zase za rok.

Osadní výbor Bedřichovice

Streetbalový turnaj
„DESPITE STREET 2021“

Dne 11. září 2021 proběhl v areálu
venkovních kurtů Sokola Šlapanice
(na ulici Tyršova) první ročník street-
balového turnaje „DESPITE STREET
2021“ za účasti 10 špičkových basket-
balových družstev. Do soutěže byli
přihlášeni velmi kvalitní hráči se
spoustou zkušeností, například z ná-
rodní 3×3 Tour, a také týmy z různých
koutů republiky, kupříkladu z České
Třebové či Břeclavi.

Turnaj započal kolem deváté
hodiny ranní a trval zhruba do tří
hodin odpoledne. Během této doby
sportovci odehráli svá utkání v zá-
kladních skupinách, stihli odházet
soutěž v trojkách, odehrát dramatická
kola play-off a také se v příjemně tep-
lém, stále ještě letním dni pobavit
a užít si společné chvíle, jelikož právě
o to byli v době koronavirové ochu-
zeni. Zhruba kolem třetí hodiny se
pak vyhlásilo umístění týmů, rozdaly
poháry, odměny a celá akce se ukon-
čila v naději, že se za rok setkáme na
dalším ročníku.

Na programu akce byla také
dobrovolná dobročinná sbírka ve
prospěch malé pětileté Viktorky, která
se od narození potýká se závažnými
zdravotními potížemi (s dětskou moz-
kovou obrnou ve formě spastické
diparézy, s mikrocefalií a zhoršenou
vizuomotorickou koordinací). Cílem
bylo získání finanční pomoci na koupi
nového „chodítka“. Do kasičky se nám
podařilo posbírat celkem zhruba
7 000 Kč. Na sbírce se podílelo také
velké množství místních občanů a fi-
rem (firma Despite se rozhodla přispět

3 000 Kč a firma ESTILO věnovala
kromě voucheru také krásné nové bo-
tičky). Maminka Viktorky byla velice
dojatá a ráda by ještě jednou takto po-
děkovala všem, kteří se do sbírky zapo-
jili!

Celá událost proběhla za velké po-
moci hlavního sponzora sportovně
relaxačního centra Despite, dále za
značného příspěvku sponzorů obuvi
ESTILO, restaurace Sokec a stavební
firmy Komfort.

Jiří Bělouch

Odpadové odpoledne

Dne 11. září 2021 se v městském
parku konalo Odpadové odpoledne,
které přilákalo desítky dětí i dospě-
lých. Ti první se nejvíce těšili ze sou-
těží, skákacího hradu, dílničky s vý-
robou ručního papíru a z prohlídky
svozového auta KTS Ekologie.
Dospělým se pak dostaly cenné
informace o svozu komunálního
i tříděného odpadu v roce 2022 či
o bezobalovém hospodaření, jež pří-
mo na místě prezentoval obchůdek
„Vážím si“.

Začala dlouho očekávaná
oprava silnice do Slatiny

Dne 12. září 2021 zahájila
společnost Strabag, a. s., rekonstrukci
vozovky Šlapanice–Brno-Slatina (III/
15286). Příjezd do Šlapanic je po dobu
tříměsíčního omezení možný jedno-
směrnýmprovozem ve směru Slatina–
Šlapanice. Příjezd od Bedřichovic, Jiří-
kovic a dalších obcí z toho směru zů-
stává. Výjezd ze Šlapanic na Brno je
pro vozidla do 3,5 t možný ze směru
Bedřichovice. Pro vozidla nad 3,5 t

Zdroj: Vojtěch Hlávka

Zdroj: Michal Eliáš Zdroj: Josef Kopecký
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pak směrem na Jiříkovice–Rohlenka–
Brno nebo ze směru od Kobylnic do
Ponětovic a dále Jiříkovice–Rohlenka–
Brno. Dopravní omezení začíná až
nad čerpací stanicí Shell. Příjezd
k Penny proto není nijak dotčen.

Linky č. 31 a N96 jedou ve směru
do Brna odklonem přes Bedřichovice,
vynechají tak v tomto směru zastávky
Šlapanice, Čechova, Sídliště a Hranič-
ky. Poslední ze jmenovaných zastávek
je pak jako nevyužívaná zrušena
trvale. Děkujeme za trpělivost!

Posílení Seniorbusu

V souvislosti s opravou ulice
Brněnská a výluky linky č. 31 rozhod-
lo vedení města o posílení Seniorbu-
su. Od 13. září 2021 byl jeho jízdní řád
posílen, a to tak, že jezdí:
� od pondělí do pátku;
� nejen v dopoledních hodinách,

jak doposud, ale také od 12.00 do
16.30 hodin (odjezd vždy v celou
a půl) ve směru z centra nahoru
k sídlišti, tedy JEDNOSMĚRNĚ,
a to ze zastávky Riegrova po ulici
Brněnská po zastávky Čechova
a Sídliště;

� Seniorbus mohou využít i senioři
bez zakoupené průkazky a dále
osoby s omezenou pohyblivostí.

Starostův přespolní běh
se i letos vydařil

Dne 18. září 2021 se konal
3. ročník Starostova přespolního
běhu. Mezi ženami byly nejrychlejší
Lenka Juriková (41:32), Táňa Kucha-
řová (44:26) a Barbora Páleníková
(45:23). Mezi muži pak Tomáš Kozel
(34:36), Jan Šrámek (38:22) a Michal
Kubeš (39:01). Za spoluorganizaci dě-
kujeme našim sousedním obcím Jiří-
kovice a Ponětovice a gratulujeme
všem účastníkům, protože tento zá-
vod nemá poražených.

Pardálfest 2021
Dne 25. září 2021 se v místní části Pardálov konalo tradiční sousedské set-

kání Pardálfest. K pohodě přispělo nejen počasí bez deště, country kapela
2S Libuše a přátelé, ale především dobří sousedé a vlastnoručně připravené ob-
čerstvení. Děti potěšil skákací hrad i malování na putovní kamínky.

První cenamezi muži byla převzata v zastoupení.
Zdroj: Michaela Trněná

Provoz hřbitova během
Památky zesnulých

Šlapanický hřbitov bude u
příležitosti Památky zesnulých v
letošním roce zpřístupněn v úte-
rý 2. listopadu a během víkendů
30. až 31. října a 6. až 7. listopadu
od 7.00 do 22.00 hodin. V ostatní
dny bude otevřen v běžnou
provozní dobu, a to od října do
března 8.00 až 18.00 hodin, od
dubna do září 7.00 až 20.00 hodin.

Pro parkování aut můžete vy-
užít parkoviště vedle hřbitova,
příjezd z ulice Jiříkovská (od areá-
lu Bonagro). Doporučujeme
nenechávat v autech žádné
cennosti a hlídat si své osobní
věci. V případě pohybu podezře-
lých osob po parkovišti nebo
hřbitově kontaktujte Městskou
policii Šlapanice (tel. 602 309 238)
nebo Policii ČR (linka 158).

Slavnostní otevření
Domu v parku

Vážení občané,
srdečně vás zveme do nové

městské knihovny. Slavnostní
otevření Domu v parku, ul.
Riegrova se uskuteční v sobotu
6. listopadu 2021 od 16.00 hodin.
Po té si budemožné nové prostory
prohlédnout a díky zasvěcenému
komentáři se i dozvědět informa-
ce o výstavbě či o současnosti
a budoucnosti naší knihovny.

Od pondělí 8. listopadu 2021
bude pak Městská knihovna Šla-
panice otevřena pro veřejnost.

Zdroj: Josef Kopecký
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Hasičský sbor Šlapanice, včetně stárků,
jakožto spolupořadatel Šlapanických
slavností 2021 děkuje všem, kteří se po-
díleli na jejich přípravě a konání. Se-
znam je poměrně dlouhý a doufáme, že
jsme na nikoho nezapomněli či nikoho
neuvedli chybně. Pokud ano, moc se
omlouváme, není to úmysl. Děkujeme
tedy především těmto:

• Město Šlapanice;
• Správa nemovitostí města
Šlapanice;

• Městská policie Šlapanice;
• Policie ČR OOP Šlapanice;
• Měšťanský pivovar Strakonice;
• pivovar Santon
a pan Zbyněk Kadlc;

• Estilo;
• Elija;
• autodopravy:
Miroslav Daňhel, Tomáš Macháček;

• E. T. promotion;
• zahradnictví Alois Musil;
• prodejna Světluška;
• Nekupto;
• Aromatica;
• cukrárny „Hangár“, „Na náměstí“,
„U Vymazalů“;

• vinařství Pod Víchů, Čejkovice;
• EMS technik;
• Bistro v parku;

…a všem dalším, kteří například
přispěli do sobotní tomboly.

Dále děkujeme dámám ochotně
pomáhajícím s kroji, česáním a ob-
lékáním stárek:
Petra Ivičičová, Kamila Velanová, Te-
reza Šebková, Lenka Lazarová, Kamila
Crhová, Jana Velanová, Nela Štaudová,
Terezie Klašková, Sabina Jánošíková,
Hana Houšťová, Martina Hudečková,
Iveta Kočí, Dagmar Coufalová, Dagmar
Smilková.

Děkujeme také
• Heleně Vašíčkové za vedení zdo-
bení věnce na máji;

• souboru Vrčka a spolku Hrbatý
hrozen za spolupráci a pomoc;

• Petře Bednářové a Jakubu Otychovi
za lekce tance stárkům;

• rodinám stárků, členům hasičské-
ho sboru i jednotkám sboru
dobrovolných hasičů

• a spoustě dalších rodin i jednotliv-
ců, kteří přiložili ruku k dílu.

Také je třeba poděkovat všem ná-
vštěvníkům Šlapanických slavností,
protože bez nich by akce neměla
smysl.

Ještě jednou DĚJUJEME!
MHJ HS Šlapanice

89. ročník Šlapanických slavností
a poděkování hasičů

Koncert a taneční zábava kapely Rock String
v pátek 13. srpna 2021.

Zábavné odpoledne pro děti
v sobotu 14. srpna 2021.

Setkání s jubilanty
v sobotu 14. srpna 2021.

Stavění máje
v pátek 13. srpna 2021.
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Folklórní odpoledne s Dambořankou v neděli 15. srpna 2021.
Zdroj: Pavel Hrančík

Hodová zábava s Dambořankou
v sobotu 14. srpna 2021

Krojovaný průvod k předání práva
v sobotu 14. srpna 2021.

Folklórní odpoledne s Dambořankou
v neděli 15. srpna 2021.

Mše svatá
v neděli 15. srpna 2021.

Předání práva prvnímu stárkovi
v sobotu 14. srpna 2021.
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Volby do Poslanecké sněmovny
Parlamentu České republiky
Prezident republiky vyhlásil na dny
8. a 9. října 2021 volby do Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky
rozhodnutím publikovaným ve Sbírce
zákonů pod č. 611/2020 Sb.

Dny voleb:
▪ 8. října 2021 – hlasování proběhne

od 14.00 hodin do 22.00 hodin,
▪ 9. října 2021 – hlasování proběhne

od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

Bude-li 15. září 2021 alespoň pro
část území České republiky trvat stav
pandemické pohotovosti nebo nou-
zový stav, použijí se zvláštní způsoby
hlasování podle zákona
č. 296/2021 Sb., o zvláštních způsobech
hlasování ve volbách do Poslanecké
sněmovny Parlamentu České repub-
liky v roce 2021 a o změně některých
zákonů.V tompřípaděmůže oprávně-
ný volič hlasovat u volebního
stanoviště ve středu 6. října 2021 od
8.00 hodin do 17.00 hodin, a to vý-
lučně ze silničního motorového vozi-
dla.
Kdomůže volit

Do poslanecké sněmovny má
právo volit každý státní občan ČR, kte-
rý alespoň ve druhý den voleb (9. října
2021) dosáhne věku nejméně 18 let.
Volič si může v úředních hodinách na
Městském úřadě Šlapanice ověřit, zda
je zapsán ve stálém seznamu voličů,
a může požadovat doplnění údajů
nebo provedení oprav.
Vyzvednutí občanských průkazů
a cestovních pasů ve dnech voleb

Městský úřad Šlapanice vydá voli-
čům nové občanské průkazy
a cestovní pasy, které jsou připraveny
k vyzvednutí, mimo běžnou úřední
dobu úřadu. Vyzvednutí nového ob-
čanského průkazu nebo cestovního
pasu je možné pouze na pracovišti,
které si žadatel určil při podání žá-
dosti o vydání dokladu.
Pracoviště Brno, Opuštěná 9/2, bude
vydávat doklady v pátek 8. října 2021
v době 8.00–13.00 hodin.

Pracoviště Šlapanice, Masarykovo ná-
městí 100/7, bude vydávat doklady
v pátek 8. října 2021 v době
8.00–21.00 hodin, v sobotu 9. října

2021 v době 8.00–13.30 hodin.
Volební okrsek pro voliče s úřední
adresou

Volič, který má trvalý pobyt na
úřední adrese (Masarykovo náměstí
100/7, Šlapanice), je zapsán ve stálém
seznamu voličů a své volební právo
může uplatnit ve volebním okrsku č. 1
– Budova bývalé Městské knihovny,
Masarykovo náměstí 6, Šlapanice.
Voličské průkazy

Voliči, který nebude moci volit ve
volebním okrsku, v jehož stálém se-
znamu, popřípadě zvláštním sezna-
mu, je zapsán, vydá obecní úřad na
jeho žádost voličský průkaz a pozna-
mená tuto skutečnost do stálého se-
znamu a do jejich výpisů pro okrs-
kovou volební komisi. Volič může
požádat o vydání voličského průkazu

ode dne vyhlášení voleb, a to osobně
u toho, kdo vede stálý seznam, a to do
okamžiku uzavření tohoto seznamu
(6. října 2021 do 16.00 hodin). To zna-
mená, že občané Šlapanic žádají
osobně na MěÚ Šlapanice, Masary-
kovo náměstí 100/7, paní Šubrtovou,
1. patro, dveře č. 125, nebo podáním
doručeným nejpozději sedm dnů pře-
de dnem voleb tomu, kdo stálý se-
znamnebo zvláštní seznam vede. Toto
podání musí být v listinné podobě
a opatřené úředně ověřeným podpi-
sem voliče nebo v elektronické podo-
bě zaslané prostřednictvím datové
schránky.
Způsob hlasování

Volič obdrží od okrskové volební
komise prázdnou úřední obálku opat-
řenou úředním razítkem. Na požá-
dání mu komise vydá i sadu hlasova-
cích lístků. Každý volič hlasuje
osobně, zastoupení není přípustné.
S úřední obálkou a hlasovacími lístky
se musí volič odebrat do prostoru ur-
čeného k úpravě hlasovacích lístků.
Jinak mu nebude hlasování umožně-
no. Volič vloží do úřední obálky jeden
hlasovací lístek. Na hlasovacím lístku,
který vkládá do prázdné úřední
obálky, může zakroužkováním pořa-
dového čísla nejvýše u čtyř kandidátů
uvedených na témže hlasovacím
lístku vyznačit, kterému z nich dává
přednost (udělení preferenčního hla-
su).

Volič musí dbát na to, aby do
úřední obálky vložil pouze jeden
hlasovací lístek, jinak je hlas voliče
neplatný!
Přenosná volební schránka

Volič může požádat ze závažných,
zejména zdravotních důvodů obecní
úřad a ve dnech voleb svoji okrskovou
volební komisi o to, aby mohl hla-
sovat mimo volební místnost do
přenosné volební schránky. Okrsková
volební komise však může vysílat své
členy s přenosnou volební schránkou
pouze v rámci svého volebního
okrsku.

Mgr. Pavel Vojáček
Vedoucí kanceláře tajemníka

Sídla volebních okrsků
Volební okrsek č. 1:
Budova bývalé Městské knihovny,
Masarykovo náměstí 6, Šlapanice
Volební okrsek č. 2:
Mateřská škola Zahrádka, Havlíč-
kova 8, Šlapanice
Volební okrsek č. 3:
Objekt na ulici Husova, Husova 25,
Šlapanice
Volební okrsek č. 4:
Sokolovna, Nádražní 87, Šlapanice
Volební okrsek č. 5:
Obřadní síň MěÚ, Masarykovo ná-
městí 7, Šlapanice
Volební okrsek č. 6:
Kulturní dům, Jižní 2, Bedřichovice
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Po více než šesti letech posílání žádostí
města k Jihomoravskému kraji o rekon-
strukci krajské komunikace III/15286 do
Slatiny rozhodlo krajské zastupitelstvo
v červnu 2021 o přidělení financí na
opravu. Což je zpráva, kterou jsme kvi-
tovali s povděkem. Stav vozovky byl již
roky předmětem kritiky a stížností ob-
čanů.

Investorem stavby je Správa
a údržba silnic Jihomoravského kraje
(SÚS JMK), zhotovitelem firma
Strabag. Stavba bude v případě příz-
nivých klimatických podmínek
dokončena k 30. listopadu 2021. Dříve
zahájena být nemohla, protože SÚS
JMK dostala finance od zastupitelstva
JMK se zpožděním. V rámci rekon-
strukce bude opraven povrch vo-
zovky, a to mimo most přes dálnici
D1. Ten se bude opravovat až při uva-
žovaném rozšíření dálnice D1 na
trojpruh.

Co se bohužel v této souvislosti
nepodařilo a dlouhodobě nedaří, je
koordinace těchto velkých staveb. Re-
konstrukce silnice do Slatiny kvůli
tomu probíhá v souběhu několika
uzavírek a zúžení na dálnici D1, což
v praxi znamená, že Šlapanice před-
stavují jednu z objízdných tras. Ja-
kákoliv nehoda na dálnici pak zna-
mená kolaps nejen krajských, ale
i místních komunikací. Místní,
a často i krajské komunikace nejsou
samozřejmě na takový nápor stavěné
a zvýšená zátěž pak vede k další
devastaci vozovek.

O koordinaci souběžných staveb
jsme žádali spolu s dalšími starosty
okolních obcí již v únoru, kdy jsme se
dozvěděli rozsah některých staveb. Po
jednáních byla odložena alespoň
oprava mostů pod Rohlenkou, která
by k běžícím uzavírkám Dvorsk, Slati-
ny i Líšně uzavřela také „starou“
vyškovskou silnici.

Za město jsme pro snížení zátěže ob-
čanů udělali to, co je v siláchměsta:
� Odložili jsme na jaro 2022 měst-

skou stavbu chodníků na Jiří-
kovské ulici, abychom zúžením
krajské komunikace provoz ještě
více nezatížili.

� Zajistili jsme zvýšený dozor nad
provozem a pomoc řidičům ze
strany městská policie, také jsme
požádali o pomoc kolegy z Ob-
vodního oddělení PČR a krajské
dopravní policie.

� Zajistili jsme pro seniory a občany
s omezenou pohyblivostí prodlou-
žení provozu Seniorbusu na pon-
dělí a ve všední dny odpoledne,
aby se mohli při výluce trolejbusu
dostat do horní části města.

� Umožníme po dobu rekonstrukce
bezplatné parkování majitelům
aut z části Nádražní ulice.

� Koordinovali jsme ve spolupráci
s DPMB přeložení nástupního
místa z ulice Brněnská do ulice
Kalvodovy. Původně zvolená
Brněnská byla kvůli vytočení ná-
hradních spojů vysoce riziková
pro všechny účastníky.

O celkové zlepšení koordinace
staveb pak znovu žádáme všechny klí-
čové hráče velkých staveb, kterými
jsou Jihomoravský kraj, ŘSD, Kordis
JMK a město Brno.

Souběžně upozorníme a znovu
požádáme o opravu krajské silnice do
Bedřichovic, která bude po objížď-
kách ve zbědovaném stavu.

Po šesti letech jsme rádi, že se ko-
nečně peníze našly a silnice bude
opravena, byť je to opravdu nejméně
vhodná doba. Prosím proto o vaše po-
chopení a trpělivost.

Děkuji Obvodnímu oddělení PČR,
krajskému dopravnímu inspektorátu
a také Dopravnímu podniku města
Brna za operativnost a snahu řešit
průběžně vznikající problémy do-
slova za pochodu.

Děkuji velmi všem občanům a ři-
dičům za ukázněnost. Pokudmůžeme
být nápomocni v rámci možností
města, rádi to uděláme, ozvěte se
nám.

Odměnou nám všem bude opra-
vená silnice do Slatiny.

Michaela Trněná

Rekonstrukce silnice III/15286
Slatina–Šlapanice

�

Zdroj: Michaela Trněná
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Zastupitelstvo města schválilo na
svémzasedání 1. září 2021Obecně zá-
vaznou vyhlášku č. 3/2021, která
stanovuje obecní systémodpadového
hospodářství na územíměsta. Určuje
pravidla, kdy každý je povinen odpad
nebo movitou věc předávanou do
obecního systému odkládat na místa
k tomuurčená v souladu s povinnost-
mi prodanýdruh, kategorii neboma-
teriál odpadu či movitých věcí záko-
nem o odpadech a touto vyhláškou.
Přílohou vyhlášky je soupis stanovišť
pro shromažďování tříděného odpa-
du a sběrných dvorů. Vyhláška
nabývá účinnosti 1. ledna 2022.

Zastupitelstvoměsta dále schválilo
smlouvu mezi Dobrovolným Svazkem
obcí Šlapanicko a městem Šlapanice.
Jedná se o Smlouvu o vzájemné spolu-
práci a financování projektu Šlapa-
nicko – zavedení door-to-door systé-
mu svozu tříděných odpadů. Tento
systém zajišťuje svoz přímo od domu.
Do projektu se zapojily obce z ORP

Šlapanice: Babice nad Svitavou, Bílovi-
ce nad Svitavou, Březina, Ochoz
u Brna, Pozořice, Podolí a Šlapanice.
Předpokládané náklady činí pro naše
město 3 090 286,18 Kč, předpokládaná
dotace z Operačního programuŽivotní
prostředí 2 618 198,55 Kč a výsledná
spoluúčast 472 087,15 Kč. Tyto fi-
nanční prostředky jsou určeny na ná-
kup sběrných nádob, které budou
v rámci změn odpadového hospodář-
ství distribuovány občanům v závěru
letošního roku.

Zastupitelstvo města schválilo
smlouvumezi městem Šlapanice a fir-
mou Šlapanice invest, s. r. o., týkající
se limitů výstavby v lokalitě ulice Po-
nětovská. Předmětem této smlouvy je
zachování jednotného urbanisticky
estetického vzhledu ulic a charakteru
výstavby v této lokalitě. Smlouva zá-
roveň řeší případnou jednorázovou
smluvní pokutu při zásadním nedo-
držení těchto limitů. Rovněž byla
schválena Smlouva o finančním pří-

spěvku na náklady města Šlapanice
spojené s budováním ostatní veřejné
infrastruktury dotčené záměrem in-
vestora mezi městem Šlapanice
a Šlapanice invest, s. r. o., a Bela Pro-
perty, a. s. Výše finančního příspěvku
investora do rozpočtu města činí
2 160 000 Kč. Zahájení výstavby v této
lokalitě je plánováno na rok 2022,
dokončení pak v roce 2027.

Pozn: Videozáznam z veřejného
zasedání zastupitelstva města nalez-
nete na www.youtube.com/infokanal-
slapanice.

Zápisy ze zasedání zastupitelstva
jsou k dispozici na webových strán-
kách města nebo v listinné podobě na
sekretariátu starostky.

Josef Kopecký

Ze zastupitelstva

Máte dotazy, které se týkají života ve
městě? Našli jste nějaké závady – rozbi-
tou houpačku, ulomené větve, propadlý
chodník a jiné nedostatky, které byste
nám chtěli nahlásit?

O problémech ve městě, podně-
tech a závadách, které se týkají města
Šlapanice, majetku města nebo ve-
řejných prostranství nám můžete dát
vědět prostřednictvím formuláře na
webové stránce www.slapanice.cz/
podnety. Zaslané dotazy třídíme
a předáváme osobám s příslušnou od-

borností a kompetencí. Ty se vám na
ně pokusí v co nejkratším čase odpo-
vědět a dle povahy dotaz či závadu vy-
řešit. Upozorňujeme, že neodpovídá-
me na vulgární a urážlivé zprávy.

Při zadávání dotazu prosíme o co
nejpřesnější specifikaci, můžete do-
plnit adresu místa nebo fotografii zá-
vady. Nezapomeňte zadat e-mailový
kontakt, abychom vám mohli poslat
odpověď, není to však podmínkou.
Pokud dotazy či odpovědi neobsahují
citlivé, soukromé či obdobně laděné
informace, budou zveřejněny také na

webových stránkách.
Pokud vlastníte chytrý telefon,

můžete problémy a závady ve městě
nahlásit přes mobilní aplikaci
Zmapujto (Mobilní rozhlas). I bez mo-
bilu můžete nové hlášení provést po-
mocí interaktivního webového for-
muláře na webu Zmapujto. Dotazy
a podněty jsou alternativou přímo na
městském webu bez nutnosti vkládat
fotografie, upozorňujeme, že aplikace
nejsou propojeny.

Redakce Šlapanického zpravodaje

Ptejte se nás aneb Podněty a dotazy občanů na slapanice.cz
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I město vykupuje pozemky!
Pokud zvažujete prodej orné půdy, oslovte prosímměsto! Pozemky nám pomohou dále rozvíjet město nebo budovat opatření
na ochranu a zlepšení životního prostředí nás všech. Cenu pozemků lze i v případěměsta sjednat dohodou.
Napište nám na kancelář starostky nebo volejte: 533 304 310. Město Vám pomůže vyřídit vše potřebné, včetně smluv
nebo zápisů do katastru.
Za poslední rok se takto podařilo do vlastnictví města získat pozemky pod zeleným pásem na Hraničkách, část pozemků pod ulicí Hřbi-
tovní nebo Těsnohídkovou, Wurmovou a další.



15

NAŠE TÉMA

Stavba cyklostezek Jiříkovice–Blažovice
a Kobylnice–Prace o prázdninách po-
stoupila do závěrečné fáze. Po červen-
cové pokládce finálních asfaltových
vrstev proběhly v srpnu dokončovací
práce, jako například obklady propust-
ků, přejezdy pro zemědělskou techniku,
budování krajnic, osazení stojany na
kola, instalace dopravního značení,
osetí pásů kolem cyklostezky a tak
dále.

Za účasti především malých cyk-
listů a také historických kol pak dne
16. září 2021 proběhlo symbolické
přestřižení pásky na začátku cyk-
lostezky ve směru od Jiříkovic do Bla-

žovic. Tím ale práce na tomto díle ne-
končí, budou následovat další kroky,
jako například kolaudace, výkup po-
zemků pod cyklostezkou a vyúčtování
dotace. To všechno ještě nějaký čas
zabere a až po jejím proplacení bude-
me moci říct, že je vše úplně hotovo.

Délka obou cyklostezek je 3,8 km,
cena stavebních prací činí 19,6 milió-
nu Kč. Děkujeme všem, kdo se na
úspěšném dokončení stavby podíleli.
Zhotovitelem byla společnost Swietel-
sky stavební, s. r. o., projekt byl pod-
pořen Evropskou unií v rámci In-
tegrovaného regionálního operačního
programu Ministerstva pro místní
rozvoj a také Jihomoravským krajem.

Na financování se spolupodílejí
rovněž obce Blažovice, Jiříkovice, Ko-
bylnice a Prace.

Příští rok se chceme pustit do stav-
by dalších tras, tentokrát na Pozo-
řicku. Tato etapa se skládá z úseků Lí-
šeň–Podolí, Podolí–Velatice aVelatice–
Tvarožná. Aktuálně probíhá stavební
řízení a v nejbližší době plánujeme vy-
hlásit zadávací řízení na dodavatele
stavby. Jak vydání stavebního povo-
lení, tak výběr zhotovitele chceme
stihnout ještě na podzim, abychom se
na jaře příštího rokumohli dát do díla.

Rudolf Staněk
Manažer DSO Šlapanicko

Další etapa cyklostezek je téměř u konce

Zdroj: Rudolf Staněk

Zdroj: Rudolf Staněk

Přijďte si otisknout nové
cyklistické razítko

Sbíráte do deníčků razítka?
Máme pro vás k dispozici hned
dva druhy. Prvním z nich je už tra-
diční vánoční razítko „Vánoční
pošta Šlapanice“, často využívané
dětmi při posílání dopisu pro
Ježíška. Do sbírky nyní přidáváme
razítko „Šlapanice na kole“, s nímž
jste se mohli poprvé setkat na
srpnové cyklojízdě. Přijďte si „oš-
templovat“ pohlednice, turistické
deníky či památníčky.

Obě razítka jsou k dispozici na
podatelně MěÚ Šlapanice na Ma-
sarykově náměstí 100/7 ve
Šlapanicích. Vánoční razítko je
pak každoročně v prosinci také
v Muzeu ve Šlapanicích a v Měst-
ské knihovně Šlapanice (na obou
odděleních a na pobočce v Bedři-
chovicích) v jejich provozní době.

Ivana Hrušková
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Comusím udělat, abychměl zajištěn
svoz odpadu v roce 2022?

Vlastník nemovitosti si zaregistruje po-
pelnici, kterou bude v roce 2022 použí-
vat.
Registrace probíhá takto:
� elektronicky na webuměsta (portál
občana),
� stažením formuláře PDF a po vyplnění
odevzdáním na podatelně úřadu,
� vyplněním papírového formuláře na
podatelně úřadu.

Do kdy semusím registrovat?

Ideálně do konce roku 2021, nejpozději
však do 31. března 2022.

Mohu si ponechat stávající popelnici?

ANO – pokud vám vyhovuje její velikost.

Když chci menší (větší) popelnici.
Dostanu ji odměsta?

NE.

Jemožné popelnici změnit v průběhu
roku?

ANO. Změnu je třeba nahlásit a od další-
ho měsíce se vypočítává poplatek podle
objemu nové popelnice.

Bude popelnice nějak označena?

ANO. Pro registrované popelnice bude
vydána nálepka s uvedením objemu
a příslušného roku.

Bude svezen odpad odložený vedle
popelnice?

NE. Vyvážet se budou jen označené
popelnice.

Kolik za odpad zaplatím?

Sazba poplatku je stanovena vyhláškou
na 0,40 Kč za litr objemu nahlášené
popelnice.

Celkový roční poplatek = objem
popelnice × počet svozů za měsíc
× počet měsíců.

Příklad: Popelnice 240 l, svoz od
rodinného domu 1×14 dnů
(2 svozy za měsíc), celkem 12měsíců
Výpočet:
0,40 Kč × 240 l × 2 svozy × 12 měsíců
= 2 304 Kč

Kdy budu platit?

První platba proběhne až v roce 2023
na výzvu úřadu. Platí se vždy zpětně
až po uplynutí příslušného roku.

Jakmá postupovat bytový dům?

Postup je obdobný jako u rodinného
domu:
� schůze SVJ (bytového družstva)
rozhodne, jaké si zaregistruje popelnice,
� registraci provede SVJ,
� poplatek hradí SVJ,
� SVJ si určí, jak rozpočítá poplatek
mezi majitele bytů (obyvatele domu).

Potřebuji poradit. Na koho semám
obrátit?

Se svými dotazy se můžete obrátit
na paní Bc. Terezu Rösslerovou,
kancelář č. 115 MěÚ Šlapanice,
Masarykovo náměstí 100/7,
telefonní číslo: 533 304 341
nebo 725 542 567,
e-mail: rosslerova@slapanice.cz.

Svoz komunálního odpadu 2022
– nejčastější dotazy
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Pro lepší srozumi-
telnost následující-
ho textu doporučuji
laskavému čtenáři,
aby si osvěžil infor-
mace ve Švejkově
článku o přechodech na Nádražní ulici
ve Zpravodaji 3/2021 na straně 18 a po-
slechl si záznam z červnového zastupi-
telstva města. Zvlášť upozorňuji na ča-
sy: 22:29–26:30, 42:50–46:00 a 3:22:22
–3:23:00.

„Já vám něco řeknu,
Švejku,“ s těžkým
povzdechem ozval
se nadporučík
Lukáš, „vy vůbec

nejste si vědom dosahu svého jednání.“
Před nadporučíkem Lukášem stál
v pozoru Švejk a už několik minut po-
slouchal příval spílání nadporučí-
kova. „Poslušně hlásím, pane obr-
lajtnant, že jsem v tý věci ouplně ne-
vinnej a že všechny ty věty mi byly do
pusy vložený.“ A laskavý úsměv
Švejkův by nenechal nikoho na po-
chybách, že je o své nevině ská-
lopevně přesvědčen.

Nechme pro teď nerozlučnou dvo-
jici nadporučíka Lukáše a Švejka
a pojďme si přiblížit informace, které
ke kauze plánovaných přechodů na
Nádražní ulici máme.

Uvítám, pokud mi někdo napíše
důvody obhajující více než trojná-
sobnou cenu ve Šlapanicích.

Ve zpravodaji bylo v reakci pod
Švejkovým vyprávěním argumen-
továno nutností zachování prů-
jezdnosti krajské komunikace
s řízeným kyvadlovým provozem.
Jedno přebliknutí semaforu řízeného
provozu po dobu dvou měsíců, při in-
tervalu například 5 minut a výše zmí-
něném rozdílu v ceně přes 2 miliony
vychází na asi 115 korun. Chci tím
říct, že zkrácení nutného omezení do-
pravy na Nádražní o dva měsíce v po-
rovnání s pardubickým projektem za
cenu přes 2 miliony korun považuji za
poněkud nehospodárné.Paní sta-
rostka několikrát správně připomně-
la, že jsme jako petiční výbor nerea-
govali na nabídku nechat projekt
prověřit nezávislým odborníkem. Pe-
tiční výbor si kladl za cíl zamezit zby-
tečně megalomanské stavbě přecho-
dů s ostrůvky ničící městskou zeleň.
To se podařilo, za což všem zaintere-
sovaným velmi děkuji. Hodnotit hos-
podárnost projektu nebylo jeho úko-
lem. Takzvané „prověření“, které si
nechalo vypracovat město a jímž se
paní starostka opakovaně hájí, pro-
tože „neshledalo žádné pochybení“,
spočívá v prostém přepočtu výčtuma-
teriálů a předpokládaných prací na
peníze. Zjednodušeně se tedy jednalo
o kontrolu ceny za kubík betonu. Tak-
to pojatá „analýza“ si ovšem neklade

otázku, jestli těch „kubíků betonu“
bylo potřeba naprojektovat tolik.
Vzpomínám při této příležitosti na
dnes již odvolaného ředitele jedné
nejmenované státní firmy, který mi
na mou zvídavou otázku po způso-
bech realizace stavebních projektů
odpověděl: „Nechtěj vědět, kolik Tater
betonu dokážu zbytečně prostavět.“

Na výše zmíněném zastupitelstvu
i v komentáři zpravodaje bylo Švej-
kovi, nebo spíš mně jako autorovi
článku, podsouváno, že dezinformuji
obyvatele sdělením, že město bude
platit za zrušení smlouvy nějaké
penále nebo pokutu. Nic takového
ovšem psáno nebylo. V článku jest
psáno, jaká bývá smluvní pokutamezi
soukromými firmami za odstoupení
od smlouvy. Jako majitel soukromé
firmy o tomněco vím. Neměl bych vů-
bec žádný problém s tím, kdyby se
město domluvilo na rozumném od-
stupném za práci, kterou firma
Strabag odvedla. Vím, že obeslání vý-
běrového řízení, příprava a kontrola
smlouvy, rezervace lidských i materi-
álních zdrojů byly pro firmu Strabag
reálnými náklady a měly by být
městem nahrazeny. Firma Strabag
není charitativní organizací a jejím
primárním úkolem je tvorba zisku.
To, že město „vyjednalo“ ukončení
smlouvy bez nároků na náhradu vy-
naložených nákladů, mě utvrzuje
v přesvědčení, že existují zákulisní
dohody, které zůstaly veřejnosti utaje-
ny. Nevím a asi ani nechci vědět, do
jakého jiného projektu si Strabag své
vynaložené náklady započte.

Tento i minulý článek nejsou
konkrétním obviněním, ale vyjád-
řením mého názoru, že projekt vy-
kazuje známky korupčního chování.
Jsem přesvědčen, že je nejen mým
právem, ale spíše mou povinností
z pozice opozičního zastupitele na
tuto skutečnost obyvatele Šlapanic
upozornit. Poctivě musím dodat, že
existuje i možnost, že projekt je
třikrát předražen chybou nebo zlou

Jaroslav Hašek, Osudy dobrého vojáka
Švejka za světové války (přeformulováno)

O slavných minutách Švejkových
na zastupitelstvu města Šlapanice

Projekt přechodů
na Nádražní Šlapanice

Projekt Sluneční
a Okrajová Pardubice

Cena včetně DPH 3 139 597,19 Kč 933 013,64 Kč

Termín 25 dní 90 dní

Velikost ostrůvku 1 12,5 x 2,5 m 12,4 x 2,5 m

Velikost ostrůvku 2 11 x 2,5 m 11,1 x 2,5 m

Osvětlení přechodů NE ANO

Okraje vozovky a další

Rozšíření vozovky o celkovou
plochu přibližně 120 m², úpravy
obrubníků asi 120 m, kácení
stromů.

Vybourání, ozelenění a rekon-
strukce části chodníků asi 50 m²,
úprava obrubníků v délce 60 m,
odvodňovací žlaby.

Stručné tabulkové porovnání s podobným projektem (informace získané z veřejných zdrojů)
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vůli projektanta, kterou naši radní
„jen neodhalili“. Nejsem si ovšem jist,
která z možností, korupce, nebo
hloupost, je pro Šlapanice horší vari-
antou. Dopad na městský rozpočet je
v obou případech stejný.

Závěrem prozradím, že rád plním
přání. A tak vyslyším přání, které mi

bylo na zmíněném zastupitelstvu
několikrát adresováno, a přidám
jednu omluvu. Omlouvám se tobě,
milý Švejku, že i po stu letech od tvých
dobrodružství je stále potřeba využí-
vat tvé geniální hlouposti nebomožná
hloupé geniality, abys nám pomohl
odkrývat a obnažovat aroganci pra-

menící z pocitu absolutní moci, která
stejně jako v časech tvých nepřestává
dusit ani náš každodenní život. Ten,
kdo byl veřejných jednání o pře-
chodech na Nádrážní účasten, ví,
o čemmluvím.

Ing. Tomáš Lejdar
Zastupitel za KDU Šlapanice

Bručení zapšklého penzisty
Ve čtvrtém čísle zpravodaje jsem si se
zájmem přečetl nástin metody, kterou
radnice zvolila pro výběr poplatků za
odvoz odpadu. Abych pravdu řekl, pů-
vodně jsem chtěl jít na veřejnou schůzi,
kde se to (snad) mělo probírat nebo
připomínkovat, i když to nebylo přímo
zmíněno v programu schůze. Jenže jsem
zřejmě popletl nebo zapomněl datum.

Nepochybuji, že návrh nebyl shle-
dán v rozporu se zákonem. Přesto je
v něm několik bodů, které jsou v roz-
poru se zájmem toho, komu se říká
daňový poplatník.

Budeme tedy platit za svoz odpa-
du, a to ve vlastníkem nemovitosti ob-
jednaném množství. To je v pořádku,
ale pokud by úřad současně taxativně
nestanovil objem odpadu, který si ne-
šťastný majitel může objednat. To
slovo „objednat“ je důležité. Odpo-
vědnost za vyprodukovaný objem od-
padu dle znění obecně závazné vy-
hlášky leží na objednateli, který pak
platí za objem objednaný, nikoliv ob-
jem vyprodukovaný.

Abych byl úplně konkrétní: Byd-
lím v rodinném domě, tedy popelnice
semi bude svážet jednou za dva týdny.
V současnosti užíváme popelnici o ob-
jemu 120 litrů, kterou jednou za dva
týdny vyvážím pro odvoz. Uznávám,
málokdy je úplně plná, přesto ji vyve-
zu. Částečně z pohodlnosti, za odvoz
přece „neplatím“, ale částečně i proto,
že si nejsem jistý, jestli by mi během
třetího týdne nepřetekla. Pokud jsme
mimo domov a daný objem odpadu
nenaplním, tak se svoz našeho odpa-
du o týden odloží.

Jenže tohle už teď nepůjde, ter-

mín odvozu brzy bude stanoven
pevně – jen jednou za dva týdny, bez
ohledu na to, kolik odpadu vlastně vy-
produkujeme. Prostě každý odvoz se
považuje za plnou popelnici. A pro-
tože si musím objednat některou
z úřadem daných variant množství,
také to zaplatím. A také asi budu
muset pobyty mimo dům plánovat
s ohledem na termín svozu odpadu.
Ptám se tedy: Proč mají mít majitelé
rodinných domů další „výhodu“? Snad
proto, že každý člověk bydlící v domě
platí daleko výraznější procento daně
z nemovitosti než obyvatelé bytových
domů?

Se zájmem jsem si přečetl tři
moudré rady pana Mgr. Klašky, jak
ušetřit. Co ovšemmám dělat, když:
a) Už jen těžko mohu snížit

množství vytvořeného odpadu.
b) Důsledné třídění odpadu prová-

dím už teď.
c) Vhodnější objem popelnice

neexistuje.

Je poměrně zajímavé, že ze sta-
tistického hlediska jsem vlastně netří-
dič… Nefasuji pytle na tříděný odpad,
všechno odvážím na vlastní náklady
do příslušných kontejnerů, leckdy
přeplněných, takže občas objedu celé
Šlapanice, než odpad někam vysypu.
Pytle by sice byly pohodlnější, ale při-
padá mi nelogické v ekologickém
zájmu spotřebovávat další, naprosto
zbytečné, jednorázové obaly na od-
pad. Dokonce jsem projevil zájem
i o onen kontejner na bioodpad, na
což mi zatím nikdo neodpověděl.
(Jsem teď rád, protože co kdybych byl
opět povinen platit měsíční paušál za

objednaný objem třeba i v období
vegetačního klidu?)

Když se objevily nálepky s čá-
rovým kódem na popelnice, před-
pokládal jsem, že je to pro firmu, kte-
rá bude odpad svážet. Že načte kód
a někde v databázi naskočí údaj, že od
daného domu popeláři odvezli daný
objem odpadu, a Šlapanice jim za ten-
to objednaný a odvezený objem zapla-
tí. Inu, jsem hňup odchovaný binární
logikou.

Je přece mnohem jednodušší
všechno hodit na občana. Jednou za
dva týdny přijede popelářské auto
a bez ohledu na to, jestli ode mě něco
odveze, zaplatím odvoz 120 litrů odpa-
du.

A kdo na tom vydělá? Občan urči-
tě ne, protože v mnoha případech za-
platí za neposkytnutou službu.
Šlapanice také ne, protože ty popelá-
řům proplatí všechno, co si občané
objednali. Takže ten rozdíl nejspíš zů-
stane svozové firmě, protože ta si
množství odpadu odevzdaného do
spalovny zcela určitě ohlídá. Gene-
ruje přece zisk, ne?

Část lidí to asi ošetří tak, že po-
pelnice před svozem nacpe i odpa-
dem, který by jinak skončil roztříděný
v pytlích nebo v třídicím kontejneru.
Protože přece platí plnou popelnici,
že?

Já tohle dělat nehodlám. Proč?
Protože to zaplatím stejně já, ať už je
to vytříděné, nebo nevytříděné. Ať už
se to odveze odkudkoliv. Protože se
chci chovat zodpovědně. Možná zod-
povědněji než lidé, kteří o hospo-
daření s odpady rozhodují.

Jaromír Müller
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Rozhovor s Alešem Kartusem,
trenérem Barbory Krejčíkové

Jste rodilý Šlapaňák?
Ano, ze Šlapanic pochází rodina

mého otce, já sám tu žiji celý život.

V kolika letech jste s tenisem začí-
nal?

Otec mě přivedl hned k několika
sportům – k hokeji, fotbalu a basket-
balu. Nakonec jsem v deseti letech za-
čal hrát tenis, který otec sám re-
kreačně hrával, a u něho jsem už také
zůstal.

Chtěl jste se Vy sám někdy věnovat
tenisu profesionálně?

Chtěl, bohužel mi to nedovolilo
zdraví. Profesionální kariéru jsem byl
ze zdravotních důvodů nucen již ve
24 letech ukončit.

Kdy jste začal s trénováním a proč?
Mým snem od dětství bylo pro-

bojovat se na kurty Rolanda Garrose
v Paříži. Jako hráči se mi to nepo-
vedlo, proto jsem se stal trenérem,
abych se o to pokusil ještě jednou.

Na trenérskou dráhu jsem se vy-
dal hned po skončení své vlastní ak-
tivní sportovní kariéry, tedy ve 24 le-
tech. Jen o rok později jsem už se
70. hráčkou světa Lenkou Němeč-
kovou z Brna poprvé vstoupil na antu-
kové dvorce Rolanda Garrose!

Jak konkrétně se podílíte na tré-
ninku Barbory Krejčíkové?

V roce 2018 jsme navázali externí
spolupráci. Ta pak, již jako interní,
pokračovala i v „covid-době“, jejíž zá-
sadní omezení společenského
a cestovatelského života nám para-
doxně umožnila několik měsíců
společné intenzivní práce a tréninku,
který bezpochyby stojí za letošními
Bářinými vynikajícími úspěchy.

Jezdíte s ní po zápasech a turnajích?
Máme skromný tým složený z ex-

terního kondičního trenéra a fyziote-
rapeuta, přičemž na turnajích ji
provázím jen já a fyzioterapeut. Mým
úkolem na turnajích je detailní pří-
prava Bářina denního programu –
nejen tréninků a kondičních cvičení,
ale i relaxace, jídla či odpočinku.

A když nejste na turnajích, trénujete
tady ve Šlapanicích?

Ano, trénujeme pravidelně přímo
tady ve Šlapanicích.

Kterého úspěchu vaší svěřenkyně
Barbory Krejčíkové si ceníte nej-
více?

Mým osobním snem bylo hrát na
Roland Garros, proto je pro mě

jedničkou právě toto, respektive tato
vítězství. Pravdou ale je, že doteď si
plně význam letošních úspěchů neu-
vědomuji ani já, ani Bára.

Přinesla vám spolupráce s Barborou
Krejčíkovou nějaké překvapení?

Věděl jsem sice, že se s Bárou
dostaneme do nejlepší stovky, i do
nejlepší dvacítky světových hráček,
ale tomu, že bude Bára od 20. září
2021 5. nejlepší hráčkou světa, tomu
bych asi neuvěřil.

Trénujete i jiné hráče? Pokud ano,
máte v současné době v tréninku
mladého hráče/hráčku, který/á by
mohl/a dosáhnout podobných úspě-
chů jako Barbora Krejčíková?

Trénuji i několik dalších hráčů.
Jedním z nich je i halový mistr repub-
liky do 14 let Denis Peták z Brna.

Za rozhovor děkuje
Anna Mrázová

Travnatý kurt v All-England Club
– Wimbledon 2021. Zdroj: Aleš Kartus

Dva poháry za dvojhru i za čtyřhru
– Roland Garros 2021. Zdroj: Aleš Kartus

Aleš Kartus,

profesionální tenisový trenér,
se narodil v roce 1973, tenisu se
věnuje od deseti let, ve 24 letech
ale ze zdravotních důvodů musel
kariéru ukončit a od té doby
se věnuje trénování. Vystudoval
Mendlovu univerzitu v Brně,
je ženatý a má jednu dceru.
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Od letošního školního roku máme ve
škole novinku. Od září jsme třídu
28 dětí rozdělili na dvě. Vznikla tak jed-
na třída celodenní – Motýlků – a jedna
polodenní – Žabiček. Druhou třídu, tří-
du Žabiček, jsme vybudovali v ložnici ze
stávajícího nábytku, který budeme po-
stupně obnovovat. Dokoupili jsme pou-
ze stoleček pro děti a koberec. Kapa-
citně naše škola vyhovuje jak hygi-
enickým zázemím, šatnou, prostorem,
tak i vlastní školní jídelnou.

Tuto změnu jsme si mohli dovolit
z důvodu změny financování mateř-
ských škol ze strany státu, a přibrat
tak další paní učitelku. Bylo již na
čase, neboť povinné vzdělávání před-
školních dětí v přeplněné hete-
rogenní třídě bylo velmi náročné,
mnohdy neefektivní a organizačně

problematické. Ani mladším dětem
přeplněná třída nesvědčila.

Od tohoto kroku si slibujeme
zkvalitnění psychohygienických pod-
mínek dětí i zaměstnanců, více
prostoru pro povinné předškolní
vzdělávání a větší přehled o všech dě-
tech a jejich vývoji.

Téma pro tento školní rok máme
„Rybník“, ale budeme se vracet i ke
Strašidlům z minulého roku.

Doufáme, že tento školní rok bude
lepší a bude probíhat aspoň částečně
v normálním provozu, aby si děti
školky a kamarádů užily ve všech
směrech a nemusely zůstávat doma.
Přejeme všem školákům šťastné vy-
kročení do nového školního roku
a spoustu pěkných zážitků!

MŠ Ponětovice

Nová třída v MŠ Ponětovice

Zprávičky z Hvězdičky
Mateřská škola Hvězdička ani přes letní
prázdniny nezahálela a pokračovala
v úpravách zahrad stejně jako v červnu.

Již před prázdninami prošla za-
hrada u hlavní budovy první zásadní
změnou. Za to patří velké díky nejen
zaměstnancům MŠ a SNMŠ, ale také
rodičům, kteří ochotně přiložili ruku
k dílu a podíleli se na kompletní
úpravě poloviny terénu, a to od
položení textilie až po složení a roz-
místění kačírku. Dále nám SNMŠ
zvětšila a upravila pískoviště, které
bylo zároveň vybaveno krycí plach-
tou. Zahradu zdobí i nové hrací prvky,
jako třeba venkovní xylofon, pexeso,
houpadlo nebo dřevěný domek se za-
hradní sedací sestavou. Na zahradě
odloučeného pracoviště v budově zá-
kladní školy se naši malí kamarádi ve-
selí rovněž z dřevěných sedacích se-
stav, z houpadla a kuchyňky, v níž si
už stihli připravit všelijaké dobroty
z přírodnin, které jsme ochutnávali
na způsob „jenom jako“.

Během září jsme si užili naši tra-
diční akci „Svatováclavskou slavnost“,

při níž představovaly hlavní symboly
plody zahrad a bavili jsme se po-
znáváním jejich chutí, vůní a tvarů.
Už teď se těšíme, co nám přinesou
měsíce nastávající.

Stejně jako v loňském roce pokra-
čuje i nadále MŠ Hvězdička v posky-
tování individuální logopedické péče
za přítomnosti rodičů a třída Raketek
zaštiťuje přípravu dětí k nástupu do
1. třídy.

ZávěremMŠHvězdička děkuje pá-
nůmMigdauovi a Kratochvílovi za vě-
nování sponzorského daru, který
jsme obdrželi díky akci „Slavnosti jíd-
la a vína“. Tento dar bude využit na
nákup potřebného vybavení a didak-
tického materiálu pro děti.

Za kolektiv MŠ Hvězdička

Bc. Michaela Klímová

Zdroj: MŠ Ponětovice

Zdroj: MŠ Hvězdička
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Registrační formulář k poplatku za komunální odpad
fyzická osoba

TYP OBJEKTU

Bytový dům Rodinný dům

NEMOVITOST

* Ulice:

* Číslo popisné:

* Číslo orientační:

* Číslo evidenční:

* Počet obyvatel objektu:

PLÁTCE

* Jméno:

* Příjmení:

** Trvl. bydliště:

*Rodné číslo: /

Telefon:

E-mail:

ev. č. cizince:
(příp. datum narození)

NÁDOBY NA SMĚSNÝ KOMUNÁLNÍ ODPAD

* Počet a objem:
popelnice 60 l 110 l 120 l 240 l 1 100 l

počet ks

* Datum: . . 2 0

* Podpis:

Údaje označené * jsou povinné.
Údaje označené * * vyplňte v případě, že se liší od místa nemovitosti.

Potvrzení o přijetí registračního formuláře za komunální odpad

Adresa nemovitosti:

Přijato dne: Podpis:

Svoz odpadu, e-mail: odpady@slapanice.cz, tel. č.: +420 533 304 341, mobil: +420 724 539 258.

�

�
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Registrační formulář k poplatku za komunální odpad
právnická osoba

TYP OBJEKTU

Bytový dům Rodinný dům

NEMOVITOST

* Ulice:

* Číslo popisné:

* Číslo orientační:

* Počet obyvatel objektu:

PLÁTCE

* Název:

* Sídlo:

*IČO:

Telefon:

E-mail:

NÁDOBY NA SMĚSNÝ KOMUNÁLNÍ ODPAD

* Počet a objem:
popelnice 60 l 110 l 120 l 240 l 1 100 l

počet ks

* Datum: . . 2 0

* Podpis:

Údaje označené * jsou povinné.

Potvrzení o přijetí registračního formuláře za komunální odpad

Adresa nemovitosti:

Přijato dne: Podpis:

Svoz odpadu, e-mail: odpady@slapanice.cz, tel. č.: +420 533 304 341, mobil: +420 724 539 258.

�
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Rozdělení okrsků Městské policie Šlapanice
Z důvodu pružnějšího řešení vašich problémů, podnětů a stížností se Městská polici Šlapanice rozhodla rozdělit katastr

města na tři okrsky, ze něž je vždy odpovědná příslušná dvojice strážníků. Dlemísta bydliště se takmůžete se svými konkrétními
záležitostmi obracet na konkrétní osoby. Je-li vaše stížnost, podnět či problém akutní kontaktujte hlídku MP na telefonním
čísle: (+420) 602 309 238 nebo služebnu na telefonním čísle: (+420) 544 228 865 či na adrese: Nádražní 7, Šlapanice 664 51
(1. patro).

Je-li váš problém
dlouhodobý jako jsou
parkující auta/autovraky,
obtěžující mládež nebo
se jedná o závadu ve městě,
apod. kontaktujte e-mailem
dle vašeho bydliště
konkrétní strážníky.

Rozdělení okrsků
Městské policie
Šlapanice:
Červená zóna:
str. Milan Čermák,
cermak.m@slapanice.cz
a str. Lenka Koníčková,
konickova@slapanice.cz;

Modrá zóna:
str. Rudolf Preis,
preis@slapanice.cz
a str. Lucie Štípská,
stipska@slapanice.cz;

Žlutá zóna:
str. Ladislav Pilát,
pilat@slapanice.cz
a str. Jan Špičák,
spicak@slapanice.cz.

V urgentních případech
volejte také
Policii České republiky
na tísňovou linku 158.

�
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Mapa cyklostezek na Šlapanicku
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VOLNÝ ČAS

Co jste hasiči…
Tak jsme se zase konečně trochu rozjeli.
Po dlouhém útlumu, kdy jsme se sou-
středili zejména na udržování akce-
schopnosti jednotky, začala postupně
i další tradiční činnost. V červnu jsme
byli nuceni, kvůli přístupu pana
místostarosty Klašky, přeložit dvě kul-
turní akce na září. Stálo nás to nemálo
úsilí, času i financí.

V jarních měsících jsme se zapoji-
li do akce Ukliďme Česko, proběhlo
několik školení a výcviků jednotky
a rozproudila se činnost oddílu mlá-
deže. Děti se tak zvládly do prázdnin
zúčastnit soutěží, kde porovnaly své
síly s dalšími stejně nevytrénovanými
družstvy. Jako vůbec první se konala
netradiční hasičská soutěž v Jiříkovi-
cích, kde mladší žáci skončili na čtvr-
tém místě ze čtyř a starší vybojovali
stříbro z šesti družstev.

Ve zbrojnici nás také postupně na
konci školního roku navštívily děti
z místních školek i ze základní školy,
aby si prohlédly a vyzkoušely naši
techniku. Formou ukázky jsme se tra-
dičně zúčastnili oslav dne dětí v areá-
lu Hliník. Stihli jsme i jednu hasič-
skou svatbu našich členů.

Ani letos jsme neopomenuli letní
tábor, tentokrát poslední týden v čer-
venci, kousek od Náměště nad
Oslavou. A protože nám zbylo několik
volných míst, zdarma jsme je nabídli
dětem z obcí postižených ničivým
tornádem. Nakonec nabídka vyšla na-
prázdno.

V srpnu jsme pomohli s organiza-
cí benefičního koncertu. Šlapanické
slavnosti jsou už neodmyslitelnou
součástí programu každého léta a le-
tos byly provázeny nebývalou účastí
návštěvníků.

Začátek podzimu se nesl ve zna-
mení dohánění všeho, co se nestihlo
kvůli pandemickým opatřením.
Kromě spousty hasičských soutěží
a oslav výročí sborů se konal výroční
sjezd Moravské hasičské jednoty, kte-
rý také probíhal v náhradním termí-
nu. Volilo se nové vedení MHJ. Staro-
novým prezidentem se stal Zdeněk

Milan ze Zastávky a členem prezidia
byl opět zvolen i Michal Velan (sta-
rosta HS Šlapanice).

V průběhu jara se porouchal náš
mikrobus. Byli jsme nuceni shánět
novýmotor. Podařilo se a vozidlo opět,
díky nasazení našich členů, zhruba po
měsíci odstavení opět slouží.

V tomto článku nemůžeme opo-
menout ani událost, která snad medi-
álně neminula nikoho, a to ničivé
tornádo na Hodonínsku a Břeclavsku.
I naše jednotka vyrazila na pomoc
a strávila v postižené oblasti několik

náročných celodenních směn. Naši
členové, stárci a příznivci pomohli
i v brněnském sídle Českého červené-
ho kříže, kde po dva dny třídili a při-
pravovali potřebný materiál k odvozu
do postižených obcí. Bohužel jsme
kvůli změnám klimatu svědky stále
extrémnějších projevů počasí a musí-
me být připraveni. A podle toho se
přizpůsobuje i náplň práce hasičů. Od
v minulosti převažujících „pouhých“
požárů se dostáváme spíše k tech-
nickým zásahům typu odstraňování
následků bouří (povodeň, silný vítr,
krupobití a podobně).

Po čase si dovolujeme připo-
menout, že jsme hasiči dobrovolní,
nemáme stálou službu ve zbrojnici,
máme svá běžná zaměstnání. A na
tuto hasičskou činnost věnujeme ne-
malý kus svého volného času (a to
zdarma).

Závěrem tedy přejeme klidné dny
bez katastrof a pohodový podzim.

Podrobné a průběžné informace
(včetně fotografí) naleznete na našem
Facebooku (www.facebook.com/
HSSlapanice) či webu (www.hasici-
slapanice.cz).

Hasiči Šlapanice

Exkurze ZŠ Šlapanice ve zbrojnici, 21. 6. 2021. Zdroj: Hasiči Šlapanice

Výcvik s helikoptérou a bambi vakem ve Tvarožné,
18. 6. 2021. Zdroj: Hasiči Šlapanice
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Městská knihovna Šlapanice srdečně
zve na literárně-hudební a cestovatel-
ský pořad, v němž vás autoři – historik
a spisovatel Otomar Dvořák a publicis-
ta a spisovatel Josef Pepson Snětivý –
provedou po stopách Otce vlasti
Prahou, Čechami a Moravou.

Karlova snaha učinit ze zemí Ko-
runy české centrum Římské říše nás
obohatila o celou řadu skvělých, jedi-
nečných staveb. Některé z jeho poči-
nů, například Karlštejn, chrám
sv. Víta či Karlův most, zná každý.
Existuje však spousta dalších, méně
známých hradů, klášterů a kostelů,
o nichž se příliš neví, že je Karel IV.
založil, nebo alespoň zásadním způ-
sobem upravil, poznamenal je svou
přítomností a prožil na nich důležité,

ba osudové chvíle své pozemské pou-
ti. Otomar a Pepson vyprávějí jejich
historii, zařazují je do souvislostí
s Karlovým životem a záměry, popisu-
jí jejich další osudy i zajímavosti
v okolí. Seznámí vás také se svou pub-
likací, kterou věnovali našemu nej-
většímu panovníkovi. Hudební do-
provod pořadu zajistí Josef Pepson
Snětivý.

Rostislav Faber

Městská knihovna zve na pořad
Krajinou Karla IV.

Přijďte do šlapanického muzea
na nové výstavy!
Po více než roce, kdy byl (nejen) kul-
turní život v zemi utlumen pandemií,
otevírá šlapanické muzeum konečně
nové výstavy. Spojuje je téma velké
životní události – svatby. Hlavní vý-
stavní prostor zaplnila výstava Vítej,
nevěsto milá… s podtitulem Svatební
šaty města i venkova.

Středobodem výstavy je repre-
zentativní přehlídka svatebních šatů,
přičemž ty nejstarší pocházejí
z roku 1920 a nejmladší z roku 1988,
nechybí ani krojovaná šlapanická ne-
věsta. Výstava je nejen osobitou pro-
cházkou proměnami svatební módy
ve 20. století, prostřednictvím sva-
tebních fotografií mohou návštěvníci
nahlédnout také do osobních příběhů
nevěst. Ostatně svatební fotografie,
stejně jako svatební oznámení
a blahopřání, patří k dalším zají-
mavým exponátům na výstavě. Ne-
chybí však ani nevěstiny módní do-

plňky, šaty pro družičky či ukázka vý-
bavy.

Dozvíte se, jak se lišil oděv snou-
benců na vesnici a ve městě, co trápi-
lo nevěsty v první polovině 20. století
nebo co bylo typické pro svatební ob-
řad ve Šlapanicích. Mnohé pozo-
ruhodné exponáty nám laskavě zapůj-
čili obyvatelé Šlapanic a okolí, jimž za
pomoc s přípravou výstavy moc dě-
kujeme. Jak naši věrní návštěvníci
vědí, šlapanické muzeum vždy myslí
i na své malé návštěvníky, tentokrát
na ně čeká vskutku pestrá dětská
herna plná zábavných i tvůrčích ak-
tivit, na své si přijdoumalé děti i starší
školáci.

V komorních výstavních prosto-
rách v přízemí okouzlí návštěvníky
ukázka tvorby mladých umělců. Vý-
stava Svatby a veselky je dalším vý-
stupem dlouhodobé spolupráce mu-
zea s Gymnáziem a ZUŠ Šlapanice.
Představí originální práce s tematikou

Na výstavě budete moci obdivovat
i šaty této krásné nevěsty z roku 1940.

Zdroj: Muzeum Brněnska – Muzeum ve Šlapanicích

Městská knihovna Šlapanice –
městský park na Riegrově ulici,
čtvrtek 11. listopadu 2021,

začátek v 18.00 hodin. Vstupné
se neplatí. Vstup s respirátorem,
nad 20 účastníků je nutné zajistit

potvrzení o bezinfekčnosti.
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svateb vytvořené různorodými tech-
nikami. Výstavou zároveň zahajujeme
spolupráci Gymnázia a ZUŠ Šlapanice
s Výtvarnou a taneční školou Slnečni-
ce Art z Bratislavy, a tak v muzeu na-
razíte rovněž na ukázku prací mla-
dých autorů ze Slovenska.

Témuž tématu jako dvě výše zmí-
něné výstavy bude věnován i prostor
před muzeem, kde si budete moci
prohlédnout venkovní výstavu
Šlapanická svatba 1894. Půvabné ilu-
strace Gabriely Mangerové nabídnou
pohled na průběh tradiční šlapanické
svatby na konci 19. století, jak ji
v rámci národopisné výstavky in-
scenovali šlapaničtí občané a detailně
zaznamenal reportér novin Moravská
orlice.

Lucie Libicherová
Monika Mikulášková

Srpnové týdny v muzeu oživily hned tři
příměstské tábory. Společně s Měst-
skou knihovnou Šlapanice jsme
uspořádali druhý ročník tábora #síť:
příměšťák o videích na netu.

Na tomto táboře jsme s teenagery
natáčeli a stříhali videa například
o oblíbených knížkách, ale došlo i na
krátké filmy, v nichž hrála hlavní roli
muzejní budova. O týden později se
muzeum zaplnilo milovníky arche-
ologie na táboře Hravé léto s muze-
em. Děti staršího školního věku se
tentokrát vydaly do doby římské
a kromě prozkoumávání muzejních
sbírek vyrazily i do Brna do archeolo-
gických laboratoří Masarykovy
univerzity či do Mušova do ná-
vštěvnického centra Brána do říše

římské. Poslední srpnový týden je již
tradičně vyhrazen nejmenším dětem:
Předškoláci a mladší školáci si na tá-
bořeHračky ožívají (vmuzeu) užili vý-
stavu Příběh panenky, rozmanité hry,
čtení pohádek, výlet do Bedřichovic
i kreativní dílničky.

Příměstské tábory nabízejí dětem
příležitost poznat muzeum opravdu
zblízka a nakouknout i tam, kam se
jinak návštěvníci nedostanou. Pře-
devším však týdenní akce dětem
umožní vytvořit si hlubší vztah k mu-
zeu, jeho zaměstnancům a v nepo-
slední řadě i k muzejním sbírkám.
Jsme rádi, že se účastníci táborů do
muzea každoročně vracejí, a už teď se
těšíme na další setkávání s nimi na vý-
stavách a akcích muzea.

Monika Mikulášková

Příměstské tábory se v muzeu konají už od roku 2015. Zdroj: Muzeum Brněnska – Muzeum ve Šlapanicích

Mladí šlapaničtí umělci a téma „svatby a veselky“.
Zdroj: Muzeum Brněnska – Muzeum ve Šlapanicích

Příměstské tábory v Muzeu ve Šlapanicích

Změna režimu parkování v oblasti zdravotního střediska
Od 1. září 2021 došlo ke změně režimu parkování v oblasti zdravotního

střediska na ulici Karla Čapka. Byl zaveden stejný režim jako na Masarykově
náměstí, což znamená, že od pondělí do pátku v době od 7.00 do 17.00 hodin
je stání povoleno po dobu maximálně dvou hodin.
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Headis zaznamenal jeden z nejvýraz-
nějších marketingových úspěchů a neu-
věřitelným způsobem zabodoval u ná-
vštěvníků a olympioniků na olympij-
ských festivalech v Brně a Praze.

V průběhu devíti dnů navštívilo
čtyři hrací stoly, které jsme měli při-
praveny v místě konaní akcí, několik
tisícovek sportovních nadšenců. Tvo-
řily se dlouhé fronty, bylo nutné
usměrňovat délku hraní tak, aby se na

všechny dostalo. Headis vzbudil ob-
rovský zájem, tomu odpovídal také
počet prodaných balónků a sítí,
plánuje se založení také několika
dalších headisových klubů po celé
republice. Na hracích stolech se vy-
střídala prakticky celá olympijská
reprezentace, mohli jsme přivítat
olympijské vítěze, ostatní medailisty,
také mnoho bývalých olympioniků,
prostě to celé dopadlo na výbornou.

Poděkování patří všem, kteří
svým nasazením umožnili propagaci
headisu v obou parcích, bylo to
extrémně náročné na logistiku, čas,
ale díky skvělému týmu jsme obstáli
na jedničku!

Další povedená propagace
a hlavně nábor nových hráčů z Brna
a okolí se konaly o víkendu 4. a 5. září
2021. Headis se účastnil tradičního
Dne náborů v Brně na Kraví hoře, kde
se představilo více než 60 sportovních
klubů, podobně jako na Kroužkobraní
v areálu Avion Shopping Parku
v Brně. Zde nás opět navštívil olympij-
ský vítěz Jiří Lipták a předvedl své he-
adisové umění.

A co nás čeká? Situace je vzhle-
dem ke covidu napjatá, ale snad se

nám podaří účast na turnajích svě-
tového poháru, který se konečně opět
rozběhl. Máme před sebou dvě
dlouhé cesty, a to do Bochumi a Aa-
chenu v Německu.

Pokud vše dopadne dobře, kon-
cemměsíce listopadu by se měl konat
veletrh LIFE! 2021, na němž je Headis
tradičním účastníkem. Bohužel vy-
padla cesta do Salzburgu na sportovní
veletrh, jež byl ze zdravotních důvodů
zrušen.

Aleš Karásek
Předseda Headis CZ/SK, člen předsed-

nictva světové federace Headis

Headis a jeho úspěchy doma a plány v cizině

Letní tábor sportovní gymnastiky
Sokola Šlapanice 2021
aneb Po stezkách Narnie až na konec světa

Zdroj: Vojtěch Rozmahel

Zdroj: Matyáš Zápeca

Louka pod Skalou, řeka Rokytná, lesy
i skály nás, po dobrodružství i odpo-
činku prahnoucí táborníky a tábornice,
letos uvítaly vřelou náručí. Ačkoliv si
během stavění tábora řeka vybrala
svou daň – odnesla molo, v době naše-
ho pobytu plynul proud klidně a vody
byl vždy dostatek. Ani deštivých dnů
nebylo mnoho. Zkrátka nám letos poča-
sí přálo a my jsme si bez sebemenších
problémů mohli užívat dvou týdnů
společných her a radovánek.

Během prvních pár dní jsme, ja-
kožto pánové anglických hrabství,

procestovali dva různé světy: z naše-
ho pozemského jsme se díky podivu-
hodnému experimentu přesunuli do
Archenlandu, odkud jsme zpět do
Londýna vzali dvé: starou žebračku
a semínko jabloně. Ze žebračky se ne-
čekaně vyklubala čarodějnice Jadis.
Vyplenila Londýn a uprchla ze
zpustošeného města do Narnie, země
sousedící s Archenlandem, kterou po
dvě sta let sužuje svou krutovládou.
Nic naplat, museli jsme Jadis do-
padnout a navrátit Narnianům
právoplatné krále a královny. Ze se-
mínka jabloně vyrostl strom a z jeho

dřeva byla zhotovena skříň, která
nám otevřela cestu do líbezné Narnie.

Našimi průvodci se stali dva fau-
nové. Pověděli nám o lvu Aslanovi, jak
stvořil tuto zemi, o zvířatech a stvů-
rách (mezi Narniany byste člověka
hledali těžko), a také, jak si získat
jejich důvěru. Když jsme Narniany
přesvědčili o své dobrotě, stali se pat-
rony našich hrabství. Pomohli nám
dostat se na hrad Cair Paravel, kde nás
čekala výstroj potřebná k přemožení
Jadis a její vlčí armády. Nezbývalo
mnoho – Aslan nám mohl předat vlá-
du a povolat obyvatele do zbraně…
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Jenže toho večera, kdy jsme se
s Aslanemměli sejít, se do věci vložila
bílá čarodějnice. Zaklela před našimi
zraky Aslana mocným kouzlem.
Z knih jsme vyčetli, že moc lze
Aslanovi vrátit jen složením šesti
mečů na kamenném stolu. Tyto meče
náležely šesti lordům, po jejichž
stopách jsme se vydali přes zrádné
zlaté vody, dračí chýši, mořského
hada až ke svitu hvězdy Liliandyl,
u níž jsme podstoupili zkoušku nej-
těžší – postavit se tváří v tvář sobě
samým se vším dobrým i špatným, co
uvnitř chováme. Tak jsme dorazili až
na konec světa, setkali se s Aslanem
v plné síle a utkali se v lítém boji s Ja-
dis. Všem jejím zrůdným činům jsme
učinili přítrž zlomením žezla, v němž
tkvěla všechna její síla. Vítězné
vojevůdce pak Aslan pasoval na vlád-
ce Narnie a v zemi se rozhostil takový
klid a mír, na jaký si dvousetletí
pamětníci ještě dnes vzpomínají…

Kromě tohoto příběhu (který byl
snad více o lidském dobru a nelid-
ském zlu než o lvu, čarodějnici a skří-
ni) jsme jich zažili daleko víc. Některé
slečny si prošly školou čar a kouzel,
další se staly skupinou hackerů a ná-
sledně majitelů sociální sítě, která
řídí život celé společnosti. Kluci se
učili ovládat své schopnosti hodné su-
perhrdinů nebo plnili dobře známé

bobříky. S těmito zážitky často fa-
ntaskního rázu si připomeňme
i okamžiky běžné (i když se nám často
slévají dohromady): posezení u tábo-
rového ohně, polední šlofíky, koupání
v řece a vodní bitvy, hlídky pod
hvězdným nebem nebo rána, kdy
okolní kopce přikrývá hustá mlha
a slunce se spolu s námi teprve pro-
bouzí.

A abychom si východy, západy
a všechno mezi nimi mohli pořádně
užít, bylo nezbytné tábor postavit
a udržovat v chodu. Za to patří díky
naší milé kuchyni, která nám letos
servírovala obzvlášť chutná jídla; zá-
sobovačům, kteří nám vždy obstarali
vše potřebné a odvedli spoustu práce
nejen na táborových stavbách;
zdravotnici, jež denně pečovala
o naše zdraví; fotografům, kteří vše

možné i nemožné zdokumentovali na
poutavých fotografiích; Peťovi
Hlouškovi a jeho paní sestře, kteří vy-
šperkovali fenomenální vizuály všeho
malovaného, kamenného, drátěného
a chlupatého; Romanovi Koplíkovi,
tomu našemu hlavnímu, že nám tá-
bor stále tak pěkně vede; vedoucím,
že se vám o vaše děti postarali a nako-
nec hlavně díky všem dětem, s nimiž
jsme si mohli užít dva týdny bla-
ženosti.

Tímto ohlédnutí za letošním tábo-
rem končí. Čeká nás podzim, zima
a jaro. Kdo ví, jaké budou? Jedno je ale
jisté. Rok se s rokem sejde a my se
spolu sejdeme zase tam dole na louce
u řeky. Mnoho krásných vzpomínek
vám přeje

Ludmila Rousová

Zdroj: Tomáš Příkrý

Zdroj: Tomáš Příkrý
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Za svatým grálem
Už celé desetiletí probíhá v rekreačním
středisku Záseka na Českomoravské vr-
chovině na přelomu obou prázdni-
nových měsíců adaptační tábor
šlapanického gymnázia. Setkávají se na
něm, ještě před nástupem do školy,
nově přijatí primáni s budoucími
sekundány a terciány, aby spolu prožili
týden plný legrace, her a dobrodružství.
Rozdělí se do družstev, jimž velí několik
starších spolužáků z vyšších ročníků.
Organizační stránku pak zajišťují
dobrovolníci – absolventi gymnázia,
kterým se dění na těchto táborech (za-
čalo se s nimi v Kutinách už v roce 2001)
natolik zamlouvalo, že se neustále vra-
cejí, dokud jim to pracovní nebo ro-
dinné povinnosti dovolují. Nad vším
děním pak samozřejmě aktivně dohlí-
žejí gymnaziální pedagogové.

A tak se uprostřed letošního léta
setkalo na výše zmíněném místě
rytířstvo čtyř staroanglických hrab-
ství – Sussexu, Wessexu, Mercie
a Kentu –, aby se pokusilo o splnění
přetěžkého úkolu: najít svatý grál. Zú-
častnění se přesvědčili, že k tomu
pouhá síla nestačí. Nezbytný je

i důvtip, taktický um, vytrvalost, hou-
ževnatost, vzájemná spolupráce
a někdy bývá potřeba i kapka štěstí.
Bylo nutné se vypořádat například
s úkoly souvisejícími s dvorskou etike-
tou. A věřte, že není vůbec jedno-
duché během necelé hodinky vymys-
let a nacvičit dvorský skupinový tanec
v irském duchu. A jestliže výraz
„bojovník“ je odvozen od slovesa

„bojovat“, pak k boji
jsou potřeba zbraně.
S výrobou mečů ne-
byl problém, zato vý-
roba funkčních pra-
ků, nezbytných pro
obléhání nepřátel-
ských pevností, už je
trošku složitější. Bys-
tré hlavy se ale daly
dohromady, k nim se
přidaly šikovné ruce
a prak byl na světě.

Poddaní legendárního krále Artuše se
museli navíc potýkat s proradným
a zákeřným Mordredem, který se
celou dobu tvrdošíjně a vytrvale sna-
žil převzít vládu. Třebaže to nebylo
jednoduché, dobro nakonec zvítězilo.
Zemský škůdce byl přemožen a do-
čkal se zaslouženého trestu. Vítězný
tým pozvedl nad hlavu nalezený grál
převzatý z rukou svého krále a budou-
cí primáni v noční temnotě objevili
třídního maskota – lva.

Událostí se za těch sedm dní při-
hodilo daleko víc, ale středověké kro-
niky jsou někdy na záznamy skoupé.
Snad se dá ještě dodat, že slunce ten-
tokrát bylo rovněž skoupé a dávalo
často přednost deštivému božstvu.
O to víc to však přibližovalo atmosfé-
ru artušovských legend. A kdože to le-
tošní téma vlastně vymyslel? No přece
sám král Artuš!

Jaroslav Kotulán

Zdroj: Jaroslav Kotulán

Zdroj: Jaroslav Kotulán
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MALBA 14 Kč/m² ŠLAPANICE Nátěry dveří 350 Kč/ks, radiátorů, oken, fasád.
TAPETOVÁNÍ, ZEDNICKÉ PRÁCE, VODA, ELEKTŘINA. 606469316 www.maliribrno-hezky.cz.

Elektrikář – nové elektroinstalace, opravy, rekonstrukce, revize. Telefonní číslo: 797 676 748.

SERVIS A OPRAVA NOTEBOOKŮ A POČÍTAČŮ
Diagnostika ZDARMA! Vyzvednutí u Vás. Rozumné ceny, rychle a spolehlivě, 25 let praxe. Bednář, Tel.: 608 880 107.
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Letošní skautský tábor šlapanické
Dvojky a dceřiného oddílu z Hukvald
(ano, opravdu máme spřízněné skauty
až v Hukvaldech!) započal jako již tra-
dičně první prázdninový víkend, tedy
3. července.

My starší – skauti, skautky a ve-
doucí – jsme se na louku u Březí nad
Oslavou sjížděli už celý týden před-
tím. Pročpak? No, ono to není snadné
postavit celý tábor tak, aby se v něm
dalo čtrnáct dní pohodlně bydlet.
Louka, na níž táboříme, je totiž oprav-
du jen louka. Hlína, tráva, sem tam
nějaká ta kytička a spousta žab z při-
lehlé bažinky. Žádné zděné zázemí
a podobně. Bylo tedy třeba postavit jí-
delny, kuchyň s pecí, umývárnu, te-
epee, podsady pro mladší účastníky
tábora, latrínky… Nutno říci, bylo
toho dost. Ale vše jsme včas zvládli
a v sobotu mohl tábor vesele začít.

Téma letošního tábora bylo pro
všechny velikánskou záhadou.

A dokonce ani po příjezdu nebylo
pořád jasné, v jakém duchu se tábor
bude nést. Vše se zjistilo až večer
u ohně, kdy byly děti zčistajasna zaja-
ty a prodány do otroctví!

Naštěstí se jejich velectěná a ve-
lemoudrá vládkyně Kleopatra rozhod-
la dát jim svobodu, avšak výměnou za
jejich pomoc při sporu se samotným
Gaiem Juliem Caesarem. Ti dva se
totiž pohádali a vsadili se, že pokud
Egypt zvládne za pouhé dvě neděle
postavit čtyři překrásné a honosné
paláce, uzná Caesar Egypt a jeho
obyvatele za největší a nejskvělejší ná-
rod na Zemi.

Čtyři stavební skupiny se tedy pod
vedením svých architektů ihned
pustily do práce. Musely však čelit jak
zákeřným Římanům, kteří se stavbu
snažili překazit, tak i šibeničnímu ter-
mínu, kdy měly být paláce postaveny.

Pak však jednoho z architektů na-
padlo požádat o pomoc přátele z Ga-
lie. A tak, vskutku, do Egypta dorazili
na pomoc Asterix, Obelix a Panora-
mix. Samozřejmě i s věrným pejskem
Idefixem. Asterix a Obelix si podali
Římany a Panoramixův kouzelný ná-
poj zase stavitelům velmi pomohl při
práci. Stavitele už tedy od práce nic
nerušilo. Svůj stavební materiál
(dřevěné kostičky) si ale museli vy-
bojovat v mnohých etapách a soutě-
žích. Kromě bodovaných her o kostič-
ky probíhalo i mnoho dalších aktivit.

Družinové programy, během nichž
měly jednotlivé družinky strávit čas
společně – zahrát si deskovky, osvojit
si určité táborové dovednosti, jít na
koupačku nebo třeba smažit pala-
činky…

Byli jsme také na dvou celotábo-
rových výletech. Ten první nás zavedl
do blízkého Žďáru nad Sázavou
a mimo jiné i do místního aquaparku,
druhý pak směřoval do přírody, ale
také k vodě. Strávili jsme tedy celý
den vodními hrami u rybníka.

Večer co večer se účastníci tábora
sešli buď u ohně a zazpívali si oblí-
bené táborové písničky, nebo se zú-
častnili sportovního večera, během
něhož si mohli zahrát své oblíbené
sportovní hry.

A noční program? Byl nějaký?
Samozřejmě ano. Stezka odvahy pro
mladší a noční výsadek pro starší.

Tábor nakonec jako vždy utekl
jako voda. Najednou tu byl závěr celo-
táborovky, vyhlášení vítězů, proběhla
i skvělá hostina na počest Kleopatry.
Všichni jsme se také sešli u závěrečné-
ho ohně. U něj stejně jako u ohně za-
hajovacího proběhlo skládání slibů vl-
čat, světlušek, skautek a skautů a pak
se (bez nadsázky :-)) zpívalo a hrálo až
do rána.

Zbývalo jen uklidit tábořiště, vy-
dat se na cestu domů a těšit se na
příští rok.

Terka Vaněčková

Skautský tábor Březí 2021

Zdroj: Terka Vaněčková

Zdroj: Terka Vaněčková
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Před sto lety vznikl v našemměstě další
tělovýchovný spolek, jehož hlavní ná-
plní, jak už z názvu samotného vyplývá,
byl sport. Sportovní klub Šlapanice,
dále jen SKŠ, byl tedy po Tělocvičné
jednotě Sokol (1892), Dělnické tělový-
chovné jednotě (1910) a Tělocvičné
jednotě Orel (1913) již čtvrtým spolkem
tohoto druhu. Tehdejší obec měla
v roce 1921 trvale hlášených 3 866 osob,
což je asi polovina dnešní populace,
a tak si každý zájemce mohl zvolit
vhodný tělovýchovný spolek podle své
politické či náboženské orientace. SKŠ
však nesdružoval pouze fotbalisty, jak
je tomu dnes, ale fotbalem to vlastně
všechno začalo.

Dne 21. května 1921 byl za účasti
30 sportovců v hostinci U Himrů za-
ložen Sportovní klub Šlapanice, jeho
první fotbalové hřiště bylo upraveno
z bývalého obecního mrchoviště

(dnes domy v ulici Jana Dvořáka)
a prvním předsedou se stal Josef Ma-
cháček, jenž se s fotbalem seznámil
během svého pobytu v ruských legi-
ích a který po svém návratu do svo-
bodné vlasti soustředil kolem sebe
skupinku mladých nadšenců pro ten-
to sport. Patřili do ní jeho bratři Fran-
tišek a Jiří Macháčkovi, Alois a Robert
Jeřábkovi, Jan a František Fojtlovi,
Bohuslav Přichystal, Vladislav Stávek,
Josef Hašek, František Moučka, Fran-
tišek Sapák, František Hanzl, Slávek
Klevar, Vratislav Kiss, Bohuslav Jílek,
Stanislav Macenauer, Jan Zelinka,
Alois Zeman a Josef Jenyš. První ofici-
ální zápas SKŠ byl ve Šlapanicích se-
hrán 5. června 1922 proti SK Židenice
„Oldboys“. Následně se s cukrovarem
jednalo o prodeji louky s drenáží č. 4
(dnes hřiště SKŠ), nejprve o pronáj-
mech za 200 Kč/rok a v roce 1926 se
celou výměru 4 měřice podařilo

odkoupit. Hřiště bylo oploceno, po-
staveny dřevěné a později zděné kabi-
ny a sprchy.

SKŠ nebyl ale pouze fotbalovým
klubem, jak je tomu dnes. Byl klubem
sportovním a během své činnosti
sdružoval i další odbory. Od dvacátých
let byly postupně založeny odbory
ženské a mužské házené, lehké atle-
tiky, table tenisu a lawn tenisu. Ve
30. letech 20. století přibyl kuželkář-
ský, šachový, rohovnický a zá-
pasnický, střelecký, hokejový a koupa-
lištní odbor, který sdružoval vodní
sporty. Pochopitelně, že v klubu ne-
chyběl také odbor zábavní, který pořá-
dal nejrůznější zábavy, společenské
a kulturní akce, například karnevaly.
V roce 1943 byl ustaven jako poslední
odbor volejbalu. Za okupace v letech
1939 až 1945, kdy byla činnost ostat-
ním tělovýchovným spolkům zastave-
na, mohl SKŠ pracovat dále, a do jeho

100 let Sportovního klubu Šlapanice

Fotografie prvního mužstva SKŠ z roku 1922,
zleva: František Hanzl, Vladislav Stávek, Alois Jeřábek, Vilém Koller, Aleš Lovák, Jiří Macháček,

František Moučka, František Macháček, Robert Jeřábek, Bohuslav Přichystal, Bohuslav Jílek. Zdroj: Josef Kopecký
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řad tak přešlo mnoho mladých zájem-
ců o sport ze zrušených jednot, mimo
jiné i z řad uprchlíků zabraných po-
hraničních území. Svoje spolkové
místnosti měl klub v restauraci u Fia-
lů. V dobových inzerátech je tato
šlapanická restaurace označována
jako „středisko sportovců“.

Ale zpět ke kopané. K nej-
častějším soupeřům SKŠ patřily tehdy
brněnské kluby, ale také Slavkov, Bu-
čovice, Slavíkovice a Kyjov. V jubi-
lejním roce 10. výročí hostovala ve
Šlapanicích vídeňská mužstva SC Ot-
takringer a SC Paltram. Rok 1931 byl
pak zakončen vánočním zájezdem do
Vídně, kde se hrálo opět se SC Paltram
a s kombinovaným prvoligovým Ni-
cholsonem s výsledkem 1:1. V obou
zápasech podal vynikající výkon Fran-
tišek Šterc, později úspěšný repre-
zentant mužstva ČSR. V roce 1936 po-
stoupilo fotbalové mužstvo do Morav-
skoslezské divize. Ke 20. výročí klubu
v roce 1941 bylo registrováno 83 hrá-
čů, z toho 19 dorostenců, a vyvrcho-
lením oslav bylo utkání s ligovým
mužstvem Bohemians Praha, kde
Šlapaničtí utrpěli porážku 3:0. Prvním
zápasem v osvobozené vlasti byla dvě
utkání s SK Líšeň v rámci mírových
oslav v neděli dne 13. května 1945.
K 25. výročí klubu v roce 1946 byl se-
hrán zápas s Kablem Bratislava
a uskutečnil se velký turnaj za účasti
osmi okolních mužstev. Toho roku
u nás hostoval také ligový celek SK Če-
chie Karlín.

To už se ale schylovalo ke
změně politického směru v pová-
lečném Československu. Únor 1948
vytyčil i novou cestu v oblasti tělový-
chovy. Sjednocovací proces všech tě-
lovýchovných jednot se začal napl-
ňovat po 31. březnu toho roku. Na
11. dubna 1948 svolal akční výbor TJ
Sokol zástupce místních sportovních
uskupení: Sokola, Orla, SKŠ, JPT
(Jednota proletářské tělovýchovy) a
DTJ (Dělnická tělovýchovná jednota).
Zúčastnění zástupci všech těchto
jednot dali souhlas k vytvoření
jednotné tělovýchovné a sportovní or-
ganizace. Ze SKŠ přestoupilo do Soko-
la 117 mužů a 18 dorostenců – nejen
fotbalistů, ale i z ostatních odborů

ZO ČZS Šlapanice pořádá
dne 30. a 31. října 2021 tra-
diční podzimní výstavu –
Barvy podzimu. Výstava
bude zaměřena na ovoce
a zeleninu z našich zahrad
a zejména bude věnována

nejkrásnější květině podzimu, chryzan-
témě. Bude organizována v orlovně
a otevřena oba dny od 8.00 do
18.00 hodin.

Příprava prostor pro výstavu se
koná v pátek 29. října 2021
v 8.00 hodin (práce pro muže). Úklid
po výstavě se koná v pondělí 1. listopa-

du 2021 v 8.00 hodin (práce pro muže
i ženy). Předem děkujeme všem
ochotným členům, kteří s těmito pra-
cemi přijdou pomoci.

Exponáty pro výstavu budou vy-
bírány v orlovně v pátek 29. října 2021
od 14.00 do 16.00 hodin nebo dle do-
hody na telefonním čísle 602 533 774 či
zasláním zprávy na e-mail: zahradka-
rislapanice@seznam.cz (Rádi přijme-
me exponáty i od nečlenů ZO ČZS).

Těšíme se na setkání s vámi jak
při přípravě, tak při prohlídce naší
tradiční podzimní výstavy.

Za výbor ZO ČZS
Marta Fišerová

Podzimní výstava chryzantém, ovoce
a zeleniny z našich zahrad
– Barvy podzimu

klubu. Fotbal se tedy ve Šlapanicích
hrál i nadále, ale pod hlavičkou Soko-
la. Od ledna roku následujícího
proběhla jednání mezi zástupci Soko-
la a ZO ROH Dehtochema. Zájemci
o kopanou ze závodu vstoupili do řad
jednoty a nový název klubu zněl Sokol
Dehtochema Šlapanice. Později v roce
1952 v rámci další reorganizace při
vzniku DSO (Dobrovolné sportovní
organizace) zněl nový název DSO Ta-
tran Šlapanice. Další milník před-
stavoval rok 1957, kdy členská schůze
jednoty přijala staronový název Sokol
Šlapanice a v jeho dresech se hrál fot-
bal až do roku 1994. Tehdy z TJ Sokol
vystoupili tenisté a fotbalisté. Vznikly
tak dva nové sportovní kluby, a sice
TKŠ (Tenisový klub Šlapanice) a SKŠ
(Sportovní klub Šlapanice). Ten sice
převzal původní název, ale v současné
době sdružuje pouze fotbalisty. Po
rozdělení majetku SKŠ začal
opravovat stávající a budovat nové
sportoviště. Hřiště bylo nově oplo-
ceno a zabezpečeno, byla zrekon-
struována travnatá plocha a postave-
na tribuna pro 300 diváků. V hlavní
budově byla vyměněna okna a vybu-
dováno nové hřiště s umělou trávou
třetí generace a umělým osvětlením.
Na stávajícím hřišti byly vybudovány

nové střídačky, které splňují ty
nejpřísnější požadavky. V současné
době je předsedou SKŠ Jan Zycháček,
místopředsedou Pavel Šamšula st.
a jednatelem Pavel Šamšula ml. Za
velký úspěch považují návrat hráčů
a především mládeže na fotbalové
hřiště, což je důležitější než sportovní
výsledky. Členskou základnu tvoří
209 aktivních členů, z toho 110 mlá-
dežníků do 18 let a v letošním roce se
plánuje výměna sedaček pro ve-
řejnost.

Bylo by velmi obtížné vyjmenovat
všechny významné hráče a funkcio-
náře klubu, kteří za dlouhých 100 let
v SKŠ působili a hájili jeho barvy.
Dobrovolně obětovali stovky hodin
svého volna ať už mládeži, hráčům
samotným, nebo potřebné adminis-
trativě.

Josef Kopecký

Legitimace prvního předsedy SKŠ Josefa Macháčka
Zdroj: Josef Kopecký
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Poslední červnový den letošního roku
zemřel v požehnaném věku 91 roků pan
Stanislav Liškutín, rodák z Bedřichovic.
Narodil se v roce 1930 manželům Stani-
slavu a Leopoldě, rozené Těšíkové, zde
také prožil své dětství a mládí spolu
s mladším bratrem Josefem, který ale
v mladém věku zemřel.

Pocházel z křesťanské rodiny, od
mládí ministroval ve šlapanickém
kostele Nanebevzetí Panny Marie
a jako dvanáctiletý přihlížel rekvizici
zvonů pro válečné účely v roce 1942.
Památku na tuto smutnou událost
uchovával ve fotografii, kde ještě
spolu s Janem Bočkem stojí u zvonů
sundaných z věže. Byl členem „Legio
angelica“, což bylo sdružení minist-
rantů, a později se také stal členem
Mariánské družiny mužů a jinochů.
Po ukončení měšťanské školy ve
Šlapanicích se v roce 1944 začal učit
modelářem, stejně jako jeho otec, ale
pro nemoc a blížící se frontu učení
přerušil. Po válce se v letech 1946 až
1949 vyučil v brněnské Zbrojovce
elektromechanikem, kde byl v po-
sledním roce vyhodnocen jako nej-
lepší učeň. V roce 1955 se již jako pět-
advacetiletý rozhodl na radu svého
otce udělat přijímací zkoušky na Prů-
myslovou školu elektrotechnickou
v Brně. Na zkoušky jej připravoval
učitel Karel Nesvadba, na něhož, ja-
kož i na jeho manželku Marii, roze-
nou Martinkovou, rovněž učitelku,
rád vzpomínal.

Po absolvování průmyslovky v le-
tech 1955 až 1959, kterou vystudoval
s vyznamenáním, nastoupil jako
projektant a konstruktér do Elek-
troporcelánu Louny v Brně, až se vy-
pracoval na samostatného vývojového
pracovníka. Jeho zaměření se týkalo
oboru měření a regulace tunelových
pecí na výpal keramiky. Později byl
tento odbor převeden pod Přerovské
strojírny Přerov, ale pracoviště nadále
zůstalo v Brně. Jako odborník na
danou problematiku často jezdil na
služební cesty po závodech specializu-
jících se na výrobu izolačního porce-

lánu a keramiky pro
elektroprůmysl nejen
v tehdejší ČSSR, ale
i v zahraničí. Jako ne-
straník však mohl jen
do zemí takzvaného vý-
chodního bloku. Navští-
vil tak dvakrát NDR,
SSSR a Polsko. Když se
mu blížila šedesátka,
byl požádán, aby jako
odborník pracoval déle,
a tak na zasloužený od-
počinek odešel až
v 62 letech. Po odchodu do důchodu
shromáždil a uchovával pozůstalost po
profesoru Josefu Hakovi, který byl po
roce 1948 nucen odejít z brněnské
techniky. Velké množství archiválií po
tomto vědci, jenž dosáhl světově zná-
mých řešení chlazení točivých strojů,
ale také speciálních strojů pro sovět-
skou armádu a kosmický výzkum, za-
půjčil pan Liškutín VUT v Brně
k uspořádání výstavy o této významné
osobnosti.

Od roku 1950 hrával ve
šlapanickém kostele na varhany pod
vedením Miroslava Šafránka a zá-
roveň se učil dirigování, harmonii
a zpěvu. Na jeho doporučení se při-
pravoval na brněnskou Hradilovu var-
hanní školu. Zkoušky udělal, ale na
školu nenastoupil, protože v rodině
chyběl klavír, potřebný na každodenní
intenzivní cvičení. Profesor Hradil
jeho důvody pochopil a povzbudil jej,
že pokud bude opravdu chtít, stane se
varhaníkem i bez jeho školy, což semu
vyplnilo. Jako zpěvák také působil ve
šlapanickém farním pěveckém sboru.
V roce 1960 předal varhaničení Jiřímu
Malému a přiženil se do Moravských
Bránic. Spolu s manželkou Jitkou,
rozenou Klimešovou, prožili krásných
58 roků a vychovali syna a dvě dcery.
V Moravských Bránicích se zapojil do
společenského života, a to především
ve farnosti Dolní Kounice. Koncem
60. let se ujal vedení smíšeného farní-
ho sboru, který vedl až do svých 89 let.
Do tohoto věku rovněž varhaničil
v kostele sv. Petra a Pavla v Dolních

Kounicích a zkompo-
noval i řadu ná-
boženských písní. Hu-
debně doprovázel něko-
lik divadelních předsta-
vení místních ochotní-
ků nejen v rodných
Bedřichovicích, ale
i v Dolních Kounicích.

Činný byl jak po
stránce hudební, tak li-
terární. V místním
čtvrtletníku „Naše
město Dolní Kounice“

po mnoho let publikoval zajímavé
články z historie farnosti i spole-
čenského života, které vždy v úvodu
opatřoval vhodnými citáty. Těchto ci-
tátů a myšlenek významných
osobností nebo lidových přísloví měl
v zásobě veliké množství. V rukopise
sepsal „Pohled do historie
dolnokounické farnosti“, doplněný
mnoha obrazovými materiály. Tis-
kem mu pak vyšla kniha „Historie
kounického vinohradnictví a vinař-
ství“, kterou město Dolní Kounice vy-
dalo v roce 2008. Živě se zajímal
i o dění ve svém rodišti, odebíral
Šlapanický zpravodaj a celý život udr-
žoval přátelství s několika bedři-
chovickými a šlapanickými občany.
Od roku 2005 pátral například po osu-
dech spolužáka ze šlapanické obecné
školy Teodora Zeisela, chlapce z lé-
kařské židovské rodiny, z níž nikdo
nepřežil zvěrstva II. světové války.

Pan Stanislav Liškutín byl
člověkem přátelským, dobrosr-
dečným a vyrovnaným, otevřeným
pro vše dobré ve společenském
i osobním životě. Svoje znalosti jak
profesní, tak i historické, hudební či
církevní rád předával těm, kteří o ně
projevili zájem. Pro svoji celoživotní
nezištnou službu Bohu jistě nyní use-
dá k nebeským varhanám spolu
s těmi, kteří jej na této cestě předešli.
Pane Stanislave Liškutíne, bylo nám
ctí se s Vámi setkávat

Josef Kopecký
a Ing. Bohumil Král, CSc.

Za Stanislavem Liškutínem

Zdroj: Pavel Liškutín
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V sobotu 14. srpna 2021 před Šlapa-
nickými slavnostmi se mě u radnice je-
den jubilant ptal, jaký článek mám při-
pravený do dalšího čísla zpravodaje.
S mou odpovědí zřejmě souhlasil.

Zajímavé je, že při vojenské slu-
žební cestě, jíž jsem musel být
účasten, mohlo jít i o život.

Částmé vojny probíhala v Plzni na
Borech, odkud byla po několik týdnů
vysílána dvojice ozbrojených vojáků
do Stříbra, kde byly k nákladnímu vla-
ku připojeny dva uzamčené vagóny
plné výbušnin. Jejich cílem byla Polič-
ka a my strážní jsme sloužili jako do-
provod. Během cesty byl vyhlášen
přísný zákaz spánku. V uchovaném
kalendáři vojáka mám napsáno, že ze
Stříbra jsme vyjeli ve 14 hodin (bylo
jaro, začátek června, pátek, rok 1964).
Vlak jel pomalu s častými zastávkami,
poněvadž bylo nutno dávat přednost
vlakům jedoucím podle jízdního
řádu. První úsek skončil opět v Plzni
na nákladovém nádraží v 16:45 hodin.
Na tomto místě už musím sdělit, kde
jsme seděli v oněch vagónech: Nad
nárazníky byla úzká plošinka s obou-
strannými schůdky, takže jsme seděli
zády k sobě, nohy na schůdcích, přes
ramena samopaly se zásobníky plný-
mi ostrých nábojů, s helmou na hlavě
a brašnu s konzervami – takzvané stu-
dené obědy – jsme měli u sebe. Pití
bylo k dispozici na zastávkách (větši-
nou pivo). Také v Plzni s námi počal
hovořit muž z brněnského okresu, za-
platil několik piv a my se povalovali
na trávě u kolejí, pochopitelně beze
spánku. Vagóny byly posunovány k ji-
nému náklaďáku, který jel do Prahy.
Tam jsme vyjeli až časně ráno ve
3 hodiny (sobota). A zase samé „cou-
rání“, pauzy, objížďky až konečně
Praha-Smíchov v 7:45 hodin. Po
dalších posunech nastal odjezd ze
Smíchova v 10:10 hodin, ale kam?
Další dlouhá zastávka nastala v Libni.
Přijeli jsme tam ve 13 hodin a odjeli až
ve 23:40 hodin (začínající neděle). Co
jsme prožívali tu nekonečnou dobu,
by zabralo další články. Ty naše dva

vagóny byly protahovány snad celou
Prahou k mnoha krátkým i delším ná-
kladním vlakům, včetně samotné
motorové lokomotivy.

Na jednom delším úseku nás vel-
mi rychle táhla elektrická lokomotiva,
takzvaná Bobina. Vnímal jsem tmu,
hluk, průvan a v dálce bouřku. Při-
cházela druhá noc beze spánku, ale
mikrospánek už jsme cítili. Jak málo
chybělo k předklonu a pádu ze schůd-
ků do kolejiště, aby výprava skončila,
možná i s naším životem. Bohudík se
tak nestalo. V 7 hodin ráno byla na-
plánována další pauza v České Tře-
bové. Vlak ze Třebové odjel
v 10:40 hodin do Svitav. Po čtyřhodi-
novém čekání na nádraží jsme
v 15:30 hodin pokračovali do Poličky.
To ještě nebyla konečná, opět jsme če-
kali na samotnou motorovou lokomo-
tivu, která ty dva vagóny i s námi při-
vezla na místo určení v 17:50 hodin.
Jeden z mála pozitivních zážitků pro
mě představoval pohled na věž koste-
la v Poličce, kde žil v dětství slavný hu-
dební skladatel Bohuslav Martinů. Na
konečné bylo třeba položit si otázku:

„Tak, a co teď?“ Hlásila se ospalost,
hlad, žízeň, únava a podobně.
„Cestovat večer zpět do Plzně řádný-
mi spoji, když máme za sebou tři dny
a dvě noci bez minuty spánku?
Kdepak!“ rozhodl můj kolega, svo-
bodník Taneček. Měl příbuzné ve Sla-
tiňanech, kam právě mířil vhodný
spoj. Tam nás srdečně přivítali, ne-
chali vykoupat, povečeřet a brzy jsme
ulehli do jedné postele se samopaly
v koutě. Zavřel jsem oči a po „chvilce“
je otevřel. Je to sen? V ložnici denní
světlo, 6 hodin ráno. Upadli jsme
prostě do hlubokého spánku, beze
snů, bez jediného probuzení. Takovou
noc jsem zažil pouze jednou v životě.

Cestu do kasáren už není třeba
popisovat. Možná nebudu sám ve
městě, kdo něco takového prožil. Star-
ší občané-vojáci, by mi snad dali za
pravdu, co se dělo na vojně za totality.
Služební cesty sice nekončí, ale bez-
pečnostní předpisy už dávno nedovo-
lují sedět na plošinkách vagónů.

Petr Bílek

Služební cesta

Zdroj: www.casopisczechindustry.cz
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